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سرمقالهیادداشت های روز

تیتر های روز

تصمیمات مهم در کمیته ملی 
ایمنی معادن

 بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و ان��رژی از مهم ترین 
الزام��ات در ه��ر واحد صنعتی و معدنی به ش��مار می رود. 
از ای��ن رو تمامی این واحد ها مکلف به راه اندازی این واحد 
در مجموعه های خود هستند. در بخش صنایع معدنی نیز 
س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمی��درو( ضوابط و مقررات این بخ��ش را تهیه و تنظیم 

کرده... 2 3
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مدیریت 
دارایی های فیزیکی

)بخش اول(

چشم انداز مبهم فولاد

مذاکرات همچنان نافرجام
زنجیره فولاد در انتظار تعیین ضرایب قیمتی

5

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ش��یوع ویروس کرونا در س��طح بین المللی از 
ماه های ابتدایی س��ال جاری میلادی آغاز شد. 
این ویروس تاثیر قابل توج��ه و منفی بر اقتصاد 
جهان و عملکرد صنایع گوناگون گذاشته است. 
پس از ش��یوع این ویروس در سطح بین المللی، 
بسیاری از کشورها فعالیت خود را بر رفع نیازهای 
اساسی جامعه متمرکز کردند. صنعت فولاد نیز 
به عنوان یک��ی از صنایع اس��تراتژیک جهان، از 
اثرات منفی ش��یوع این ویروس، متضرر ش��ده 
اس��ت. میزان تقاضا برای این فلز استراتژیک در 
چند ماه گذشته به مراتب در مقایسه با سال های 
قبل کاهش یافته است، چراکه بسیاری از صنایع 
مصرف کننده ف��ولاد مانند ش��رکت های بزرگ 
خودروس��از جهان و فعالیت های ساخت وس��از 
به طور موقت تعطیل ش��دند. این تعطیلی زمینه 
محدودی��ت در بازار تقاضای فولاد را فراهم کرد.  
در چنی��ن موقعیتی، بس��یاری از فولادس��ازان 
مطرح جه��ان از می��زان تولید خود کاس��تند. 
البته کاهش مبادلات تجاری میان کش��ورهای 
گوناگون نیز تاثیر بس��زایی بر رشد تولید در این 
صنعت داشت، چراکه بسیاری از فولادسازان در 
تامین نهاده های تولید خود با مش��کل وکمبود 
روبه رو شدند؛ بنابراین تعادلی نسبی میان عرضه 

و تقاضا فولاد ایجاد شد...  
 ادامه در صفحه 2

بهادر احرامیان  
 نایب رئیس انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران

 انتظار دانش بنیان ها 
از دولت

3

توسعه معدن در گرو 
تحول شورای عالی معادن

معدن کاران کرونایی 
ردیابی می شوند! 

 معادن نطنز تهدیدی
 برای زیستگاه  حیات وحش

فعالیت معادن در حاش��یه روس��تاهای نطنز 
موج��ب بروز مخاطراتی ش��ده  و لازم اس��ت تا 
مس��ئولان برای رفع مشکلات مردم تمام تلاش 
خ��ود را ب��ه کار بگیرند.  در چند ده��ه اخیر، با 
گسترش معادن و اس��تخراج از زمین، بسیاری 
از زیس��تگاه های حیات وحش و مراتع سرس��بز 
کش��ور در خطر نابودی قرار گرفته اند و بسیاری 

از معادن با رعایت نکردن...



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

اخبار
چهار شنبه

 8 مرداد 1399
 8 ذی الحجه 1441  

 29 جولای 2020
 سال دوم  شماره 408

سرپرست شرکت گس��ترش معادن و صنایع معدنی طلای زرشوران گفت: 
تولید ش��مش طلا در تیرماه امسال نسبت به برنامه 17/5درصد رشد داشته 

است.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی ش��رکت تهی��ه و تولی��د م��واد معدن��ی 
ای��ران، محس��ن ن��ادری گف��ت: نس��بت ب��ه تیرم��اه س��ال گذش��ته نی��ز 
 افزای��ش قاب��ل توجه��ی در تولیدش��رکت ط��لای زرش��وران تولی��د انجام 

شده است.
وی ایجاد سیستم جامع یکپارچه به منظور کنترل و شفافیت کلیه عملیات 
معدنکاری تا تولید شمش به عنوان محصول نهایی کارخانه را یکی از اقدامات 
اساسی شرکت گسترش معادن و صنایع معدنی طلای زرشوران عنوان کرد.

نادری در ادامه با اش��اره به توان ش��رکت های دانش بنیان در افزایش تولید 
محصول گفت: در امس��ال ق��راردادی با یکی از ش��رکت های دانش بنیان به 
منظ��ور طراحی، نص��ب و اجرای همزن مخازن لیچینگ با اس��تفاده از توان 

تولید داخل در راستای افزایش ظرفیت تولید شمش طلا انجام شده است.
سرپرست شرکت گسترش معادن و صنایع معدنی طلای زرشوران در پایان 
اس��تفاده از سامانه ستاد برای برگزاری مناقصات و مزایده های این شرکت به 
منظور شفاف س��ازی برای کلیه پیمانکاران و س��رمایه گذاران را یکی دیگر از 

اقدامات انجام شده در ماه های اخیر عنوان کرد.
گفتنی اس��ت معدن زرش��وران در ۳5 کیلومتری ش��مال ش��هر تکاب در 
مح��دوده ای ح��دودا ۳۹ کیلومتر مربع��ی در فاصله 7 کیلومتری روس��تای 

زرشوران واقع شده است.

مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت گفت: پویش 
اول س��ازمان زمین شناس��ی و  اولوی��ت  س��نگ آهن 

اکتشافات  معدنی کشور در سال جهش تولید
به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کشور، علیرضا ش��هیدی با اشاره به 
این ک��ه ایران به عن��وان یکی از خاس��تگاه های منابع 
غن��ی معدنی با دارا بودن ۸1تیپ ماده معدنی در رتبه 
کش��ورهای معدن خیز جهان مطرح بوده، تصریح کرد: 
هم اکنون صنایع کش��ور از کمبود این منابع خدادادی 
رنج می برند که بر همین اس��اس بر پایه سیاست های 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و نی��از کش��ور به 
س��نگ آهن، پویش س��نگ آهن اولویت اول س��ازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در سال جهش 

تولید است.
ب��ا بیان اینکه بر پایه آمارهای وزارت صنعت، معدن 
و تجارت میزان ذخایر معدنی شناس��ایی ش��ده کشور 
حدود 55 میلیارد تن اس��ت، گفت: از این رقم حدود 

۳5 میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی است.
ب��ه گفت��ه وی در امس��ال و هم��گام با فرمایش��ات 
رئیس جمهور و دستور سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در ۳ماهه اخیر بیش از ۲۰هزار کیلومتر مربع 

آزادس��ازی پهنه ها و محدوده های اکتش��افی سازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کش��ور جهت رونق 

بخشی به بخش خصوصی انجام پذیرفت. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه 
س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی کشور سال 
گذش��ته عملیات شناس��ایی ذخایر معدنی در وسعت 
15۰ ه��زار کیلومترمرب��ع را انج��ام داد، تصریح کرد: 
در امس��ال بر اساس برنامه های این س��ازمان اکتشاف 
ش��امل تولید اطلاعات پایه زمین شناسی، شناسایی و 
پی جویی در وس��عتی بیش از ۳۰۰ هزار کیلومترمربع 
تداوم خواهد داش��ت که با جهش ۲برابری نس��بت به 

سال گذشته همراه است. 

شهیدی افزود: آزادسازی۶۰محدوده پهنه اکتشافی 
از س��ال گذش��ته آغاز ش��د که ۳۰محدوده آزاد شده 
و جهت س��هولت اکتش��اف از س��وی بخش خصوصی 

این کار امسال نیز دنبال خواهد شد. 
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  رئی��س  گفت��ه  ب��ه 
فعالیت ه��ای  بر اس��اس  کش��ور  اکتش��افات معدنی 
اکتش��افی انجام ش��ده در طول چندین دهه از سوی 
ای��ن س��ازمان و تلفیق لایه ه��ای مختل��ف اطلاعاتی 
می ش��ود  پیش بین��ی  لایه ه��ا  ای��ن  مدل س��ازی  و 
ذخیره ه��ای ب��زرگ معدن��ی س��نگ آهن در کش��ور 
وج��ود داش��ته و تنها راه رس��یدن به آن اکتش��افات 
 سیس��تماتیک و عمقی در قالب سیاست گذاری واحد 

است.
مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت خاطرنش��ان 
ک��رد: مجموع��ه فعالیتی که ب��رای اکتش��اف ذخایر 
پنه��ان و عمقی تا پایان س��ال گذش��ته انجام ش��ده 
ش��امل برداش��ت های ژئوفیزی��ک هوایی در وس��عتی 
برابر ۶۴۰هزار کیلومتر خطی بوده که برای شناس��ایی 
کامل محیط های پرظرفیت به برداشت های ژئوفیزیک 
هوای��ی افزون بر ۲ میلیون و 7۰۰ هزار کیلومتر خطی 

در کشور نیاز داریم.

مدیرکل س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی منطقه 
ش��مال باختری نزدیک ۴۰ محدوده اکتشافی در محدوده شمال 
باختری از سوی سازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی کشور 
در دست مطالعه است که امید می رود، تعدادی از این محدوده ها 
را در سال ۹۹ بتوانیم با شرایط مزایده با بخش خصوصی واگذار 

کنیم.
به گزارش ش��اتا، عبدالحمید س��رتیپی در س��ومین جلس��ه 
ش��ورای هم خان��واده وزارت صنعت، معدن و تجارت در اس��تان 

آذربایجان  ش��رقی برنامه های این سازمان در سال جهش تولید 
را مبتن��ی بر گس��ترش کارهای اکتش��افی عنوان ک��رد و گفت: 
نق��ش س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور در 
تولید داده های پایه اس��تان بس��یار ضروری و تاثیرگذار اس��ت، 
بدین ترتیب که محور توس��عه اس��تان آذربایجان شرقی با تکیه 
 بر این داده ها در بخش های اکتش��اف، معدنی و عمرانی میس��ر 
اس��ت. در این جلس��ه، رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
آذربایجان ش��رقی اطلاعات دقیق و فنی منتش��ر ش��ده از سوی 

س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور را منجربه 
معدنکاری و فرآوری صنایع معدنی دانس��ت و گفت: این سازمان 
بازوی علمی و فنی معادن اس��ت. حبیب امین زاده محدوده های 
معدنی امیدبخش معرفی ش��ده از سوی سازمان زمین شناسی و 
اکتش��افات  معدنی کش��ور را دارای قابلیت سرمایه گذاری عنوان 
کرد و افزود: کمیته تحقیقاتی معدنی استان می تواند با همکاری 
دانشگاه های معتبر اس��تان و این سازمان منجر به موفقیت های 

علمی و مطالعات معدنی شود.

پویش سنگ آهن در اولویت سازمان زمین شناسی رشد 17/5درصدی تولید شمش طلا در تیر

مطالعه 40 محدوده اکتشافی در شمال غرب کشور 

 بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و انرژی از 
مهم تری��ن الزامات در هر واحد صنعتی و معدنی 
به ش��مار می رود. از این رو تمام��ی این واحد ها 
مکلف به راه اندازی ای��ن واحد در مجموعه های 
خ��ود هس��تند. در بخ��ش صنایع معدن��ی نیز 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمی��درو( ضوابط و مقررات این بخش را 
تهی��ه و تنظی��م ک��رده و در اختی��ار واحدهای 
HSEE ش��رکت های معدنی ق��رار می دهد. در 
همین زمینه گفت وگوی »گسترش نیوز« با امیر 
ولدخانی، مدیر بهداشت، ایمنی، محیط زیست و 

انرژی ایمیدرو به شرح زیر است: 
تصمیم گی�ری مدیریت�ی در کمیت�ه  �

عالی ایمنی معادن و صنایع معدنی
وی در ارتباط با تش��کیل کمیته عالی ایمنی 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی گفت: کمیت��ه عالی 
HSE به صورت ماهانه و با حضور مدیران ارشد 
س��ازمان ایمیدرو و مدی��ران HSE هلدینگ ها 
برگزار می شود. در این جلسات هر بار روی یک 
موضوع خاص که نیاز به تصمیم گیری در سطح 
مدیریت ارشد ایمیدرو دارد برگزار می شود و در 
جلس��ات بعدی موارد تصمیم گیری  ش��ده مورد 
ارزیاب��ی قرار گرفته و گ��زارش عملکرد آن ارائه 
می ش��ود. وی درباره آموزش ب��ه معدن کاران و 
تکنس��ین ها گفت: ایمیدرو ب��ه منظور آموزش 
معدن کاران و تکنس��ین ها هر ساله قراردادی را 
با س��ازمان نظام مهندسی منعقد می کند و این 
سازمان نیز برای این منظور یک مجری انتخاب 
می کند )سال گذشته مرکز تحقیقات وزارت کار 
انتخاب ش��د( و آنها متولی برگ��زاری دوره های 

آموزشی معدن کاران و تکنسین ها می شوند.
آم�وزش، لازمه فعالیت معدن کاران  �

در معادن
ولدخان��ی درباره ضرورت آم��وزش در معادن 
گفت: در معادن آموزش های عمومی و تخصصی 
به منظور رعایت نکات ایمنی وجود دارد و افراد 
باید آموزش ه��ای لازم درباره روش های صحیح 
و ایمن انجام کار، اس��تفاده از وس��ایل حفاظت 
فردی و عمومی کارگاهی و واکنش در ش��رایط 
اضطراری را فراگرفته و دوره کلیات آموزش��ی را 
طی کنن��د. بعد از گذراندن ای��ن مراحل انتظار 
می رود که مع��دن کاران مبانی عمومی ایمنی و 
بهداش��ت را به خوبی ش��ناخته و بر نحوه انجام 
فعالیت خود مدیریت داش��ته باشند. اپراتورهای 
تجهیزات معدنی و کارگاهی ضروری اس��ت که 
آموزش های تخصصی لازم را فراگرفته و مهارت 
و تخصص آنها محرز ش��د. ای��ن آموزش ها باید 
ب��ه صورت کارگاه��ی و عملیاتی آم��وزش داده 
ش��وند. ب��رای نمونه دانش��گاه صنعت��ی خواجه 
نصیرالدین طوس��ی با حمای��ت ایمیدرو درحال 
س��اخت شبیه ساز دامپتراک اس��ت تا رانندگان 
دامپتراک بتوانند سناریوها و عملیات معدنی را 
تمرین کرده و با محیط شبیه سازی شده معدن 
و مقررات آن آش��نا ش��ده و مهارت های لازم را 

کسب کند.

مقایس�ه آم�اری حوادث مع�ادن در  �
ایران و جهان

مدیر HSEE ایمیدرو درباره ارزیابی حوادث 
معدنی ایران نس��بت به دیگر کشورها گفت: در 
س��ال های گذشته آمار مربوط به حوادث معادن 
زغال سنگ از سوی ایمیدرو دریافت و با آمارهای 
داخلی مقایسه و تجمیع انجام می شد اما پس از 
واگذاری این معادن از س��وی ایمیدرو به بخش 
خصوصی امکان دسترس��ی به آمار جدید وجود 
ندارد که بتوانیم مقایس��ه ای داش��ته باشیم. اما 
بررس��ی آمار حوادث در 1۲ س��ال پیش نش��ان 
می دهد که ایران در حوادث معادن زغال س��نگ 
جز کشورهای میانه طیف مقایسه  ای قرار داشته 
که نس��بت به کشورهای پیش��رو مانند کانادا و 
اس��ترالیا عقب تر و از کش��ورهایی مانند چین و 

ترکیه جلوتر بوده است.
وی ادام��ه داد: درحال حاض��ر بررس��ی آم��ار 
حوادث معدن در انجمن های تخصصی و سازمان 
نظام مهندسی پیگیری می شود و به عنوان مثال 
آمار حوادث مع��ادن زغال  س��نگ را می توان از 
انجم��ن زغال س��نگ دریاف��ت ک��رد. همچنین 
سازمان نظام مهندسی نیز روش ارزیابی سالانه 
دارد و می توان��د براس��اس گزارش های��ی که از 
معادن دریافت می کند به بررس��ی آمار حوادث 
ناش��ی از کار در معدن اق��دام کند.ایمیدرو نیز 
هر ماه گزارش ح��وادث واحدهای تابعه خودرو 
 HSEE از طریق س��امانه جامع اطلاعات آماری
دریافت می کند. بررس��ی روند تغییرات ضرایب 
ح��وادث در س��ال های گذش��ته نمایانگر بهبود 

ایمنی در معادن تابعه است.
� HSEE نقش ماشین آلات معدنی در

ولدخان��ی ب��ه نق��ش ماش��ین آلات معدنی و 
کاه��ش خطرات اش��اره کرد و گف��ت: به عنوان 
مثال با بهره گی��ری از دامپتراک های با ظرفیت 

ب��الا می توان تعداد راننده ه��ا را کاهش داد و بار 
بیش��تری را جابه ج��ا کرد که همین امر س��بب 
می ش��ود تا می��زان اف��رادی که ب��رای آموزش 
انتخاب می ش��وند کاهش یافته و نظارت بهتری 
بر نحوه انجام کار آنها انجام ش��ود. همچنین در 
صورتی که روی یک وسیله ای تجهیزات کنترلی 
نص��ب ش��ود و تعمی��رات و نگهداری مناس��بی 
داشته باش��د می توان همراه با کارکرد ایمن آن 
ش��اهد کاهش آلاینده های محیط��ی بود یا اگر 
اطمین��ان از به کارگیری تجهیزات ضد انفجار در 
معادن زغال  س��نگ وجود داشته باشد و نظارت 
صحیح نیز وجود داش��ته باش��د خطرات در این 
مع��ادن به حداقل ممکن خواهد رس��ید. در این 
رابط��ه س��ال گذش��ته تفاهمنام��ه ای فی مابین 
س��ازمان و وزارت تع��اون کار و رف��اه اجتماعی 
منعقد ش��د و امیدواری��م با اجرایی ش��دن آن 
 بتوانی��م اقدام��ات مش��ترک خوب��ی در این باره 

انجام دهیم.
وی گف��ت: در ابتدای سلس��له مراتب کنترلی 
ح��ذف خطر ب��ه عن��وان مرحله اول ش��ناخته 
می ش��ود. جایگزینی، بهره گی��ری از روش های 
کم خطر، روش های فنی و مهندس��ی، روش های 
مدیریت��ی و در نهایت وس��ایل حفاظت فردی و 

انضباط کاری انتهای این سلسله مراتب است.
ولدخانی ادامه داد: کنترل های فنی مهندسی 
که در جایگاه س��وم قرار دارد قطعا به تجهیزات 
برمی گ��ردد یعنی اس��تفاده از تجهیزات ایمن و 
حفاظ ها می تواند س��بب ایمنی در کار شود که 
می تواند ش��امل انتخ��اب و به کارگیری تجهیز، 
تعمی��ر و نگه��داری، اصلاحات جه��ت افزایش 
راندم��ان و کارای��ی، اس��تفاده از فناوری ه��ای 
مدرن ت��ر ب��ا ب��ا آلودگی کمت��ر و س��ایر موارد 
باش��د. بنابراین استفاده از وس��ایل و تجهیزات 
مناس��ب اهمیت زی��ادی دارد. به عن��وان مثال 

بهره گی��ری از تجهیزات قدیمی باید با تجهیزات 
ایمن جدید جایگزین ش��ده یا از طریق اورهال 
کردن و تعمیرات و نگهداری مناس��ب و دریافت 
تاییدیه ه��ای فنی، از ایمن��ی آن برای انجام کار 

اطمینان حاصل شود.
مقابله با کرونا در واحدهای معدنی �

مدیر HSEE ایمیدرو به اقدامات پیش��گیرانه 
در مقابل��ه با وی��روس کرونا پرداخ��ت و گفت: 
اقدام��ات بس��یاری در واحده��ای معدنی انجام 
شده و گزارش��ات مفصلی نیز وجود دارد به ویژه 
ک��ه همکاران ما در واحدهای مختلف با دریافت 
بخش��نامه ها، الزامات و دس��تورالعمل ها علاوه بر 
انج��ام وظای��ف خ��ود در واحدها توانس��تند به 
تامین ماس��ک، گان و وس��ایل ضدعفونی برای 
دانش��گاه های عل��وم پزش��کی اس��تان خ��ود  و 

سازمان های اطراف کمک کنند.
وی ادام��ه داد: ارائ��ه خدمات بهداش��تی در 
۲بخش معدن و محیط خارج از آن انجام ش��ده 
اس��ت چراکه زندگی ی��ک کارگ��ر را نمی توان 

جدایی از محیط کار و خانه بررسی کرد.
ولدخانی آمار مبتلایان به کووید-1۹ در واحد 
معدن��ی به نس��بت جامعه را به دلی��ل اقدامات 
پیشگیرانه کمتر دانس��ت و گفت: شرایط انجام 
اقدامات پیش��گیرانه و کنترلی برای افراد شاغل 
در مع��ادن و صنای��ع معدنی نس��بت به جامعه 
آس��ان تر اس��ت. در ای��ن واحدها اف��راد در بدو 
ورود تب سنجی می ش��وند و در صورتی که فرد 
علائمی از بیماری داش��ت تا زمان تکمیل دوره 
درمان از محیط کار خارج می ش��ود ضمن اینکه 
از هم��کاران ف��رد بیمار نیز تس��ت کرونا گرفته 

می شود. 
همچنین انجام تس��ت های غربالگری دوره ای 
و معاین��ات پزش��کی نی��ز ب��ه ص��ورت مرتب 
انجام می ش��ود هر چند که انج��ام این اقدامات 

هزینه های زیادی دربردارد اما حفاظت از جان و 
س��لامت افراد در محیط کاری نخستین اولویت 

ما است.
مقررات  زیست محیطی در واحدهای  �

معدنی
مق��ررات  درب��اره  ایمی��درو   HSEE مدی��ر 
محیط زیس��تی گف��ت: در انج��ام فعالیت ه��ای 
معدنی ۲مدل از مقررات حاکم است یک بخشی 
از این قوانین مقررات ملی اس��ت که بس��ته به 
فعالیتی اس��ت انجام می ش��ود. ن��وع دیگری از 
مق��ررات داخلی اس��ت که ما مکلف هس��تیم تا 
نس��بت به حف��ظ محیط زیس��ت در بخش های 
مختل��ف از اکتش��اف تا بهره ب��رداری و فرآوری 
عم��ل ک��رده و فعالیت ها را براس��اس آن انجام 
دهی��م و اگ��ر پایش و نصب تجهی��زات کنترلی 
و بهینه س��ازی و تس��هیلات مرتبط لازم هست 
ملزم به تامین و بکارگیری آن هس��تیم. وی در 
ادامه به تعری��ف و تصویب و اجرای ۴مگا پروژه 
در حوزه HSE در امس��ال اش��اره کرد و گفت 
۳پروژه اختصاص به مس��ائل محیط زیستی دارد 
و گفت: این پروژه  ها شامل بهینه سازی مدیریت 
آب در واحده��ای تابع��ه، مدیری��ت پس��ماند و 
 کاهش انتش��ار گازهای گلخان��ه ای برای تمامی 

واحدها است.
 ای��ن پروژه ها از س��وی مراکز دانش��گاهی و 
تحقیقاتی در حال اجرا است و با ارائه راهکارهای 
علم��ی و عملیات��ی کردن آنها بیش از گذش��ته 
برای حفظ محیط زیس��ت عم��ل خواهیم کرد. 
ولدخان��ی در پایان گفت: تمامی واحدهای تابعه 
ایمیدرو ارزیابی عملکرد HSEE انجام ش��ود و 
امس��ال نیز چهارمین دوره آن انجام خواهد شد 
و مقایس��ه نتایج ۳دوره گذش��ته بهبود عملکرد 
فعالی��ت واحده��ا در ح��وزه بهداش��ت، ایمنی، 

محیط زیست و انرژی را بیان می کند.

تصمیمات مهم در کمیته ملی ایمنی معادن

ش��یوع ویروس کرون��ا در س��طح بین المللی از 
ماه های ابتدایی سال جاری میلادی آغاز شد. این 
ویروس تاثیر قابل توج��ه و منفی بر اقتصاد جهان 
و عملکرد صنایع گوناگون گذاش��ته است. پس از 
شیوع این ویروس در س��طح بین المللی، بسیاری 
از کش��ورها فعالیت خود را بر رفع نیازهای اساسی 
جامعه متمرکز کردن��د. صنعت فولاد نیز به عنوان 
یکی از صنایع اس��تراتژیک جهان، از اثرات منفی 

شیوع این ویروس، متضرر شده است. 
میزان تقاضا برای این فلز اس��تراتژیک در چند 
ماه گذش��ته به مراتب در مقایسه با سال های قبل 
کاه��ش یافته اس��ت، چراک��ه بس��یاری از صنایع 
مصرف کنن��ده ف��ولاد مانن��د ش��رکت های بزرگ 
خودروس��از جه��ان و فعالیت ه��ای ساخت وس��از 
به طور موقت تعطیل ش��دند. ای��ن تعطیلی زمینه 
 محدودی��ت در ب��ازار تقاض��ای ف��ولاد را فراه��م 

کرد.
 در چنی��ن موقعیتی، بس��یاری از فولادس��ازان 
مط��رح جهان از میزان تولید خود کاس��تند. البته 
کاهش مبادلات تجاری میان کشورهای گوناگون 
نیز تاثیر بس��زایی بر رش��د تولی��د در این صنعت 
داش��ت، چراکه بسیاری از فولادس��ازان در تامین 
نهاده های تولی��د خود با مش��کل وکمبود روبه رو 
شدند؛ بنابراین تعادلی نسبی میان عرضه و تقاضا 

فولاد ایجاد شد که مانع سقوط قیمت آن بود. 
درحال حاض��ر، دوب��اره تقاضا برای ف��ولاد رو به 
بهبود است. انتظار می رود بسیاری از فعالیت های 
خودروس��ازی و ساخت وس��از دوب��اره و در آینده 
نزدی��ک آغاز به کار کنند؛ با این وجود، همچنان تا 

مدتی فعالیت ها کنترل شده خواهند بود. 
بنابرای��ن تا زمانی ک��ه اقتصادهای بزرگ جهان 
ب��ه روال عادی خود بازنگردند؛ تقاضا نیز به حالت 
عادی خود باز نمی گردد؛ بنابراین چشم انداز صنعت 
فولاد همچنان مبهم اس��ت. البت��ه درحال حاضر 
گویی چین توانس��ته بر برخی چالش های اساسی 
ناش��ی از وی��روس غلبه کند و تولی��د فولاد آن به 
شرایط عادی بازگشته اس��ت. تقاضای چین خود 

محرک قدرتمندی برای بهبود بازار شده است.
صنعت فولاد در ایران نیز از این مش��کل جهانی 
تاثی��ر پذیرف��ت، اما تولی��د در اغل��ب واحدهای 
فولادی کشور در یک ماه گذشته با رعایت تمامی 
پروتکل های بهداش��تی ادامه داش��ته است. با این 
وجود تولیدکنندگان این صنعت با مشکل کاهش 

تقاضا روبه رو شده اند. 
توج��ه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
صنعت فولاد در ایران و در بازه زمانی مورد بحث، 
علاوه بر آنکه با چال��ش ویروس کرونا روبه رو بود؛ 
با انواع مشکلات داخلی نیز روبه رو شد که فعالیت 

آن را تحت تاثیر قرار داد. 
متاس��فانه مش��کلات داخلی و خارجی یادشده، 
تاثیر منفی خ��ود را بر عملکرد تولیدی و صادرات 

فولاد ایران گذاشته است. 
فولاد ج��زو معدود صنایع داخلی اس��ت که در 
طول سالیان گذش��ته و با وجود تمام چالش های 
ناش��ی از تحریم های بین المللی، عملکرد مثبتی را 

از خود به نمایش گذاشته است.
میزان تولید و صادرات این صنعت در طول این 
س��ال ها همواره مثبت بوده است. اما چنانچه این 
روند منفی ش��یوع ویروس کرونا ت��داوم یابد و در 
همین حال فکری به حال مشکلات اساسی داخلی 
نش��ود؛ پیامدهای بس��یار منفی در انتظار صنعت 

فولاد ایران حواهد بود. 
توج��ه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
صنعت فولاد موقعیت های ش��غلی متعددی را در 
جامع��ه ایجاد می کند؛ بنابراین متضرر ش��دن این 
صنعت و تحت تاثیر قرار گرفتن آن به منزله آسیب 

وارد کردن به اشتغالزایی در جامعه است.
بس��یاری از مشکلات این صنعت و فعالان آن را 
باید ناش��ی از دخالت های دولت دانس��ت و افزود: 
چنانچه دولت خ��ود را از دخالت در زنجیره فولاد 
کنار بکش��د؛ بس��یاری از چالش ها در این زنجیره 

برطرف می شود. 
درواق��ع، به فعالان این حوزه اجازه داده ش��ود، 
خودش��ان مس��ائل بین ش��ان را برط��رف کنن��د. 
ب��دون تردی��د در چنی��ن موقعیت��ی از یک س��و 
قیمت ها در بازار داخلی کم می ش��ود و از س��وی 
دیگ��ر، ارزآوری بیش��تر می ش��ود؛ یعن��ی هم��ه 
 دست اندرکاران زنجیره فولاد از منافع آن بهره مند 

خواهد شد. 
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توسعه معدن در گرو تحول شورای عالی معادن

هلدینگ ماهان به سود نشست

چندی پیش جلس��ه ش��ورای عالی معادن با حضور حسین 
مدرس خیابانی، سرپرس��ت وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
برگ��زار و در قال��ب آن مصوب ش��د تا بخش��ی از اختیارات 

شورای عالی معادن به شورای معادن استان ها واگذار شود.
بر این اس��اس بخشی از مفاد اختیارات شورای عالی معادن 
ازجمل��ه کاهش یا افزای��ش موجودی مع��ادن، بهره برداری، 
کیفیت و کمیت ذخایر، میزان برداش��ت ها و مش��وق های در 
اختیار این ش��ورا جهت بهره برداری بهینه از ذخایر معدنی به 

شوراهای معادن استان ها واگذار شد.
بی تردید این اتفاق می تواند بر توسعه بخش معدن و احیای 
مع��ادن راکد تاثیر مثبت داش��ته و به نوعی بروکراس��ی های 

اداری را کاهش دهد.
از س��وی دیگر این تصمیم می تواند تولید در بخش معدن 
اس��تان ها را افزایش دهد زیرا یکی از بخش های یاد ش��ده در 

این تصمیم موضوع بهره برداری از معادن است.
در ش��رایط فعلی که بحران کرونا توانسته بر اقتصاد جهانی 
اثر گذار باش��د و از سویی بازار نفت را با نوسانات شدید همراه 
کند، بخش معدن می تواند نقش مهمی در اقتصاد کشور ایفا 
کند اما لازمه این اتفاق از میان برداش��ته شدن موانع موجود 

در س��ر راه اس��ت تا بخش معدن بتواند با فراق بال توسعه را 
در پیش گیرد.

بهرام ش��کوری، رئیس کمیس��یون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران با اش��اره به این جلس��ه به »صنعت کار« 
گفت: از زمانی که اس��ماعیلی عهده دار معاونت معدنی وزارت 
صنع��ت، معدن وتجارت ش��ده و همچنین م��درس خیابانی 
هم مسئولیت سرپرس��تی این وزارتخانه را پذیرفتند، حضور 
مدرس خیابانی در جلس��ه شورای  عالی معادن معادل حضور 
تمام��ی وزرای قبلی بود و این موضوع حاکی از آن اس��ت که 
ایش��ان به این شورا و سیاست گذاری در بخش معدن اهمیت 

می دهد.
وی ادام��ه داد: البته اهمیتی که ریاس��ت محترم جمهوری 
برای بخ��ش معدن قائل اس��ت، منجر به این اتفاقات ش��ده 
اس��ت. درواقع از زمانی که ش��ورای عالی مع��ادن با تغییراتی 
همراه شد، شاهد اتفاقات خوبی هستیم. این تغییرات منجر به 
توس��عه بخش معدن خواهد ش��د. رئیس کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران، بیان کرد: پیشتر پرونده ها 
در ش��ورای عالی مع��ادن در ص��ف انتظار ق��رار می گرفتند و 
برخ��ی از آنها بیش از یک س��ال منتظ��ر می ماندند تا حکم 

صادر ش��ود. اما امروز این زمان به صفر رسیده و در کارگروه 
ش��ورای عالی معادن نیز پرونده ها تا پایان مرداد صفر خواهد 
ش��د و پرونده های جدید بدون معطلی بررس��ی خواهند شد. 
شکوری افزود: درواقع ما به عنوان نمایندگان بخش خصوصی 
در ش��ورای عالی معادن با تشکیل دبیرخانه در اتاق بازرگانی، 
تمامی پرونده ها را مطالعه می کنی��م. وی درباره این موضوع 
اضافه کرد: در این دبیرخانه پرونده ها بررس��ی می ش��ود، زیرا 
مس��ائلی همچون س��لب صلاحیت و... مطرح اس��ت که باید 
به ای��ن موضوع اهمیت وی��ژه ای داد به همی��ن دلیل گاهی 
با صاحب پرونده ها صحبت و به آنها اطلاع رس��انی می ش��ود. 

در خیل��ی از موارد افراد توضی��ح داد و مدارکی ارائه کردند و 
پرونده سلب صلاحیت برگشته و اجازه ادامه فعالیت از سوی 

شورای عالی معادن داده شده است.
به گفته ش��کوری، با تحول رخ داده در شورای عالی معادن، 
به افرادی که س��لب صلاحیت شده اند، فرصتی ارائه می شود 

تا از خود دفاع کنند.
وی در ادامه افزود: بررس��ی مشکلات حوزه معدن از دیگر 
اقدامات این ش��ورا اس��ت. به عنوان مثال ب��ه تازگی یک کار 
مطالعاتی از سوی دبیر ش��ورای عالی معادن یعنی اسماعیلی 
درب��اره حریم ه��ا به ما س��پرده ش��د و ما این موض��وع را در 
کشورهایی مثل کانادا، شیلی، استرالیا بررسی کردیم تا متوجه 
ش��ویم در این کش��ورها برای حریم ها چط��ور تصمیم گیری 
می ش��ود. نتیجه این مطالعات در ش��ورای عالی معادن مطرح 
ش��د و قرار اس��ت از این به بعد با تصمیم شورای عالی معادن 
با حریم صفر در معادن ش��اهد بهره برداری از ذخایر ارزشمند 
باشیم. ش��کوری تصریح کرد: اصلاح بخشنامه ها، آیین نامه ها 
و ح��ذف برخی از بخش��نامه های اضاف��ه از دیگ��ر اقدامات 
ش��ورای عالی معادن اس��ت. اما موضوع دیگ��ر تفویظ برخی 

اختیارات به استان ها است تا کارها تسهیل پیدا کند.

با برگزاری مجمع عمومی شرکت گسترش صنایع و معادن 
ماهان، عملکرد مالی این ش��رکت به تصویب مجمع عمومی 

رسید و برنامه اساسی سال ۱۳۹۹ تشریح شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت گسترش صنایع و معادن 
ماهان، در جلس��ه مجمع پس از انتخاب هیات رئیسه مجمع، 
صادق جاهد خطیبی مدیرعامل این ش��رکت به ارائه گزارش 

عملکرد این شرکت پرداخت.
وی در ابت��دای گ��زارش خود اظهار ک��رد: هلدینگ ماهان 
در س��ال مال��ی ۱۳۹۷ افزون بر ۱۹۵۵ میلی��ارد ریال بدهی 
داش��ته ک��ه با تدابی��ر اتخ��اذ ش��ده در اقدام��ات اجرایی و 
مدیریت��ی در هلدینگ ماهان و ش��رکت های تابعه این میزان 
 بده��ی ب��ه ۲۲۷ میلیارد ریال س��ود در س��ال ۱۳۹۸ منجر 

شده است.
خطیب��ی در ادامه گزارش به مجمع و س��هامداران به بیان 

اه��م اقدام��ات در حوزه مال��ی پرداخت و گف��ت: بهره گیری 
از ت��وان حوزه مدیریت ب��رای حفظ نقدینگی با اس��تفاده از 
تعام��ل با طرف های تج��اری و عدم اس��تقراض از بانک ها با 
ه��دف کاهش هزینه های مالی، تدوین برنامه میان مدت برای 
تسویه تس��هیلات و خروج از زیان انباشته، نظارت و پیگیری 
هلدینگ درباره شفاف س��ازی مالی شرکت های تابعه با توجه 
به گزارش های حس��ابرس مس��تقل و تمدی��د و بازپرداخت 
تس��هیلات و بدهی ه��ای دریافت��ی از بانک ها اه��م اقدامات 
موفقیت آمی��ز در ح��وزه مالی هلدینگ در س��ال ۱۳۹۸بوده 
 اس��ت که منجر به اتفاق های خوب و مثب��ت برای هلدینگ 

ماهان شده است.
مدیرعامل شرکت گسترش صنایع و معادن ماهان در ادامه 
گزارش خود به مجمع عمومی و سهامداران پیرامون اقدامات 
انجام ش��ده پس از تغییرات مدیران و معاونان در سال ۱۳۹۸ 

اظهار کرد: در س��ال گذش��ته اقدامات انجام شده در ۳بخش 
کاربردی و اساس��ی انجام ش��ده که منجربه، به دست آمدن 
موفقیت های بزرگ و ش��گرفی ش��ده اس��ت که این اقدامات 
درسه بخش حوزه راهبری ش��رکت  ها، حوزه توسعه کسب و 

کار و حوزه مالی به دست آمده است.
خطیب��ی در توضیح اهم اقدامات مهم و اساس��ی در حوزه 
راهبری ش��رکت ها اظهار کرد: مهم ترین اقدامات انجام شده 
در این حوزه در س��ال ۹۸ ش��امل پیاده سازی سیستم جامع 
اطلاعات��ی یکپارچ��ه )ERP( در س��طح ش��رکت های تابعه، 
برنامه ری��زی پایش و کنترل عملیات ش��رکت های تابعه برای 
ایجاد رشد عملیات و سود، تدوین استراتژی شرکت گسترش 
صنایع و معادن ماهان، ایجاد ارزش افزوده و سودآوری بیشتر 
با اس��تفاده از سهم سنگ آهن معدن ش��ماره ۲ با استفاده از 
زنجیره فولاد ش��رکت های هلدینگ، پیگیری اتصال مجتمع 

فولاد صنعت بناب و شرکت احیا استیل بافت به شبکه ریلی 
کشور بوده است.

مدیرعامل شرکت گسترش صنایع و معادن ماهان در ادامه 
توضیح مهم ترین اقدامات انجام ش��ده در حوزه کس��ب و کار 
ای��ن هلدینگ افزود: عضویت در ش��رکت مدیریت اکتش��اف 
معدنی پایا )کنسرس��یوم اکتشاف( با هدف شرکت در کشف 
ظرفیت های جدید معدنی در مقیاس بزرگ و سرمایه گذاری 
ب��رای توس��عه فعالیت های معدنی از اکتش��اف ت��ا فرآوری، 
تملک ش��رکت حمل ونقل جاده ای، ریلی پرچم بار به منظور 
بهینه سازی و تسهیل حمل ونقل در زنجیره هلدینگ، دریافت 
موافق��ت اولی��ه احداث کارخانه کنس��انتره آه��ن در منطقه 
سیرجان، دریافت مجوز ورود ۴۰ دستگاه ماشین آلات معدنی 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت، از مهم ترین اقدامات در این 

زمینه بوده است.

بومی سازی تولید دامپتراک در گل گهر

فروش ۱۰ هزار میلیارد 
ریالی چادرملو در تیر 

ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در تیر ماه 
امس��ال با فروش بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال 
محصولات خود، بیش از ۲۸ درصد رشد نسبت 

به خرداد ماه امسال داشته است.
به گزارش معدن نیوز، همچنین میزان فروش 
این ش��رکت در ۴ ماهه امسال  افزون بر ۳۴ هزار 
و ۷۱۱ میلیارد ریال بوده اس��ت که نس��بت به 
مدت مشابه سال گذشته از حدود ۹ درصد رشد 

برخوردار بوده است.
بر اس��اس همین گ��زارش، چادرملو از ابتدای 
امس��ال تا پایان تیرم��اه، بی��ش از ۳ میلیون و 
۶۱۱ هزار تن کنس��انتره سنگ آهن و ۱۴۵ هزار 
 و ۷۰۰ ت��ن س��نگ  آهن دانه بندی ش��ده تولید 

کرده است.
از س��وی دیگر، فراتر از برنامه پیش بینی شده 
س��ال ۱۳۹۹، بیش از ۳۲۸ هزار و ۱۴۸ هزارتن 
فولاد تولید کرده است. که ۲۶۷ هزار و ۷۶۶ تن 

آن به فروش رسیده است.
همچنین در همین م��دت افزون بر ۵۵۹هزار 
و ۶۲۲ ت��ن آه��ن اس��فنجی و ی��ک میلیون و 
۱۹۸ه��زار و ۶۴۵ ت��ن گندل��ه در مجتمع های 

معدنی و صنعتی چادرملو تولید شده است.

مسعود رمضانی 
خبرنگار

در روزه��ای پایان��ی تیرماه ش��رکت معدنی و 
صنعتی گل گهر از رونمایی نقشه راه بومی سازی 
دامپت��راک خب��رداد. در تدوین این نقش��ه راه، 
مراحل مهندس��ی معکوس و س��اخت دامپتراک 
مرحل��ه به مرحله ش��رح داده اس��ت. در ارتباط 
ب��ا جزییات این نقش��ه راه ، گفت وگوی »روزگار 
معدن« با جلال  س��لیمان نژاد، مدیر مهندس��ی 
معکوس و ساخت داخل شرکت گل گهر به شرح 

زیر است: 
چ�ه عاملی س�بب ش�ده تا ما ب�ه فکر  �

ساخت دامپتراک بومی سازی روی بیاوریم؟
ب��ا توجه ب��ه چش��م انداز ۱۴۰۴ و برنامه ریزی 
برای تولی��د ۵۵میلیون تن فولاد، نیاز اس��ت تا 
۱۶۰میلیون تن س��نگ آهن اس��تخراج شود و با 
توجه به اینکه برداشت س��نگ آهن بدون باطله 
نخواهد بود نیاز است تا حجم عظیمی از باطله ها 
از س��وی دامپتراک ه��ا جابه ج��ا ش��ود. در کنار 
آن ل��زوم جایگزین کردن مع��دن به جای نفت، 
اشتغال زایی و بهره گیری از ظرفیت های چشمگیر 
حوزه  معدن که همواره مورد توجه بوده اس��ت و 
همچنین براس��اس چش��م انداز ۲۰۳۰ ش��رکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر، این ش��رکت تبدیل 
س��رمایه های فیزیکی به س��رمایه های دانشی را 
در دس��تورکار خود قرار داده که همین امر لزوم 
دستیابی به دانش ساخت دامپتراک را دو چندان 
می کند بنابراین با توجه به دلایل فوق، مهندسی 
معکوس و طراحی دامپتراک در دستورکار واحد 

ساخت داخل شرکت گل گهر قرار گرفت.
و  � دامپت�راک  ای�ن  س�اخت  از  بع�د 

انبوه س�ازی آن چقدر صرفه جویی ارزی در 
کشور خواهیم داشت؟

براساس پیش بینی های انجام شده بومی سازی 
دامپت��راک حدود ۳۰میلیون یورو برای ش��رکت 
گل گهر و بیش از ۱۵۰میلیون یورو برای کش��ور 
عزیزم��ان ای��ران، صرفه جویی به هم��راه خواهد 

داشت.
درحال حاضر میزان ارزبری برای خرید  �

دامپتراک از خارج کشور چقدر است؟ 
با توجه به بررس��ی های تیم کارشناسی واحد 
مهندس��ی معکوس و س��اخت داخ��ل گل گهر و 
براساس درصد نوسازی ناوگان حمل ونقل معادن 
کشور، میزان ارزبری حال حاضر دامپتراک حدود 
۱۵۰میلی��ون یورو بوده که با تحقق چش��م انداز 
۱۴۰۴ کش��ور و جایگزینی حوزه معادن به جای 
نفت، این ارزبری رشد چشمگیری خواهد داشت.

خط تولید انبوه دامپتراک بومی س�ازی  �
شده بعد از ساخت نمونه اول چقدر به طول 

خواهد انجامید؟
کلی��ه پیش بینی های لازم جه��ت تولید انبوه 
دامپتراک لحاظ ش��ده اس��ت به گونه ای که در 
صورت تایید فنی و قیمتی ساخت نمونه اول آن، 

خط تولید انبوه مس��تقر و در مدت زمان ۵سال 
می تواند نیاز کشور به دامپتراک را تامین کند.

 ارزیاب�ی ش�ما از می�زان موفقیت آمیز  �
بودن س�اخت دامپتراک ب�ا اجرای عملیات 

مهندسی معکوس چیست؟
براساس آمارهای منتشر شده ۵درصد از تولید 
ناخالص داخلی )GDP( کشورهای پیشرفته به 
موضوع تحقی��ق و توس��عه )R&D( اختصاص 
می یابد که این میزان در ایران کمتر از ۰.۵درصد 

است. 
ب��ه همین جه��ت تخصیص بودج��ه به میزان 
کم و ریس��ک ناپذیری س��بب ش��ده تا ریس��ک 
کارهای بومی س��ازی ش��ده افزایش یابد. حرکت 
ما در جهت مهندس��ی معکوس دامپتراک با یک 
س��یر منطقی و علمی همراه بوده و امیدواریم با 
حمایت مدیران ارش��د گل گه��ر و بهره گیری از 
توان شرکت های دانش بنیان سطح یک و بخش 
خصوصی توانمند میزان ریس��ک در اجرای این 

پروژه را کاهش دهیم.
شناسایی ظرفیت دامپتراک بومی سازی   �

شده بر چه مبنایی انجام می شود؟ 
دامپتراک ه��ای فع��ال در مع��ادن کش��ور از 
برند های مختلف و با تناژهای مختلف هستند. در 
گام اول نقشه راه دامپتراک بومی سازی شده، تیم 
مهندس��ی معکوس گل گهر، تمامی معادن ایران 
و کش��ورهای همسایه را مورد مطالعه قرارداده و 
براس��اس میزان رضایتمندی و نیاز معادن کشور 
و همچنین کش��ورهای همجوار، بهترین برند را 

ب��ه منظور پایه مهندس��ی معکوس و طراحی در 
دستور کار قرار داده است.

چرا در س�اخت دامپتراک بومی س�ازی  �
شده فراخوان برگزار می کنید؟ 

اق��دام به برگ��زاری فراخ��وان و مناقصه برای 
س��اخت دامپتراک از یک سو به منظور شناسایی 
س��ازندگان توانمند بخش خصوصی و از س��وی 
دیگ��ر به منظور ش��رایط یکس��ان ب��رای تمامی 
ش��رکت های دانش بنیان س��طح یک ب��ا رزومه 
س��اخت قطعات حوزه ماشین آلات معدنی انجام 
می ش��ود. بنابراین رزومه س��اخت ماش��ین آلات 
معدنی و دانش فنی از شروط لازم ما برای ورود 

سازندگان به این بخش است.
به نظر شما امکان ساخت تمامی قطعات  �

مکانیک�ی و الکتریکی آن در کش�ور وجود 
دارد؟ممکن اس�ت برخی از ای�ن قطعات از 

خارج از کشور تأمین شود؟
این تفکر که باید همه قطعات را بومی س��ازی 
کرد تفکری اش��تباه اس��ت. بلکه معیار و ملاک 
تصمیم گی��ری بای��د هزین��ه و کیفی��ت باش��د. 
به عبارت دیگر زیرسیس��تمی را باید بومی  سازی 
ک��رد که از نظ��ر فنی و نرخ قابل توجیه باش��د. 
بومی س��ازی  جه��ت  در  منظ��ور  همی��ن  ب��ه 
زیرمجموعه های دامپتراک، ملاک تصمیم گیری 

این ۲ عامل خواهد بود.
اف�ق آین�ده س�اخت و ص�ادرات ای�ن  �

دامپتراک را چطور می بینید؟
ب��ا توجه ب��ه چش��م انداز صنایع معدنی کش��ور 

و کش��ورهای همس��ایه، درصورتی که ای��ن پروژه 
موفقیت آمیز باش��د،  ش��اهد صرفه جویی چشمگیر 
ارزی و کمک به رش��د ص��ادرات غیرنفتی خواهیم 

بود.
آیا ساخت وسایل نقلیه معدنی در ایران  �

از سوی یک شرکت معدنی همانند گل گهر 
مسبوق به سابقه بوده است؟

رس��الت اصل��ی ش��رکت های معدن��ی همانند 
گل گه��ر، تولی��د کنس��انتره و گندله ب��ا بهترین 
کیفیت و کمترین هزینه است. ازاین رو بومی سازی 
موفقیت آمیز تجهیزاتی همانند دامپتراک، می تواند 
به کاهش هزینه های تولید ش��رکت ها کمک کند. 
لازم به توضیح است، تاکنون هیچ شرکت معدنی 
و غیرمعدنی نس��بت ب��ه بومی س��ازی دامپتراک 
اقدام نکرده و شرکت گل گهر به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده مواد اولیه فولاد کشور، نسبت به تأمین 
 هزینه R&D این ماش��ین فوق الع��اده ارزبر اقدام 

کرده است.
از مش�اوران خارجی و س�ازندگان این  �

وسیله هم کمک گرفته  یا خواهید گرفت؟
تجرب��ه م��ا نش��ان داده ک��ه ش��رط موفقیت 
بومی س��ازی، اس��تفاده از توان بخش خصوصی 
توانمند کشور و ش��رکت های دانش بنیان سطح 
ی��ک اس��ت به همی��ن جه��ت در بومی س��ازی 
دامپت��راک تلاش خواهد ش��د تا از س��ازندگان 
ش��رکت های  و  خصوص��ی  بخ��ش  توانمن��د 
 دانش بنیان س��طح یک کش��ور نهایت اس��تفاده 

انجام شود.

در س�اخت دامپتراک بومی س�ازی شده  �
چ�ه تناژی مدنظر اس�ت و س�اخت آن چقدر 

زمان خواهد برد؟
جه��ت بومی س��ازی دامپت��راک در گام اول تناژ 
۶۰ ت��ن و در گام های بعدی تناژهای ۹۰ و ۱۳۵ تن 
برنامه ریزی شده اس��ت و براساس نقشه راه منتشر 
ش��ده، پیش بینی می شود بومی س��ازی این ۳ نوع 

تراک ۵ سال به طول انجامد.
درباره تشکیل کنسرسیوم سازندگان در  �

مرحله G این نقشه راه بیشتر توضیح دهید.
در س��الیان اخی��ر، ش��رکت معدن��ی و صنعتی 
گل گه��ر به عن��وان بزرگتری��ن تولید کنن��ده مواد 
اولی��ه فولاد کش��ور، موفق به بومی س��ازی قطعات 
مختلف ماش��ین آلات معدنی با س��ازندگان بخش 
خصوصی کش��ور شده است به همین منظور تلاش 
خواهد ش��د تا از توان س��ازندگان در مرحله ساخت 

زیرمجموعه های تراک نیز دوباره استفاده شود.
در بخش معدن و بومی سازی پروژه هایی  �

در مقیاس بزرگ تر از دامپتراک داش�تیم که 
تاکنون انجام ش�ده باش�د؟ هزینه ساخت آن 
نسبت به مشابه خارجی چقدر اختلاف دارد؟

بومی س��ازی تجهی��زی مانن��د دامپت��راک ب��ا 
ای��ن حج��م ارزبری و از س��وی دیگ��ر دانش بالای 
س��اخت، تاکنون در کش��ور س��ابقه نداشته است 
و پیش بین��ی می ش��ود ب��ا تکمی��ل موفقیت آمیز 
نقش��ه راه بومی س��ازی دامپتراک، هزینه س��اخت 
 داخ��ل آن مع��ادل ۶۵ درص��د قیمت برند مش��ابه 

خارجی باشد.

ش��رکتی که دانش بنیان اس��ت و در این ش��رایط 
اقتص��ادی ب��ا زحم��ت کار می کن��د، بای��د بیش��تر 
م��ورد حمایت دولت ق��رار گیرد. م��ا به عنوان فعال 
دانش بنیان متاس��فانه با مش��کلات زی��ادی روبه رو 
هس��تیم و برای دریافت هرگونه اطلاعاتی به موانعی 
برمی خوری��م؛ به ط��ور مثال در تامین م��واد اولیه به 
قطع��ات الکترونیکی نیاز داری��م و در ایران هم این 
قطعات به هیچ عنوان س��اخته نمی شود؛ بنابراین ما 
وابس��ته به ورود قطعات الکترونیکی از خارج کشور 
ش��ده و باتوجه به ش��رایط فعلی مجبوریم آنها را با 

بیش از ۳ تا ۱۰ برابر قیمت تهیه کنیم. 
در ای��ن بی��ن از دولت انتظار داری��م روند تولید و 
واردات م��واد اولی��ه را راحت تر کند تا ش��رکت های 
 دانش بنی��ان در ورود قطع��ات و تجهیزات مش��کلی 

نداشته باشند.
دانش بنیان های ما به طور معمول س��عی می کنند 
کیفی��ت کار خود را بالا ببرن��د و در مقابل قیمت را 
پایی��ن بیاورند ت��ا بتوانند با نمونه ه��ای خارجی که 
از چی��ن و هند وارد می ش��ود، رقاب��ت کنند. وقتی 
دانش بنیان ه��ا ب��ا نمونه ه��ای خارجی خ��ود رقابت 
می کنند، این توان را دارند که نیاز مشتری را تامین 

کنند. 
البت��ه این مهم بدون کم��ک و حمایت های دولت 
نمی توان��د عملیاتی ش��ود. وقتی به مش��تری اعلام 
می کنی��م که دانش بنیان هس��تیم ای��ن موضوع در 
انتخاب آنها هی��چ تاثیری ندارد؛ چراکه آنها به دنبال 

کالای خوب با قیمت مناسب هستند.
متاسفانه یکسری قوانین دست وپاگیر و بروکراسی 
اداری وج��ود دارد ک��ه تنه��ا وقت گی��ر هس��تند؛ 
بنابرای��ن دانش بنیان ه��ا مجبورند ان��رژی زیادی را 
صرف بروکراس��ی اداری کنند، این در حالی اس��ت 
که آنه��ا باید تمام وق��ت خود را ب��ر افزایش دانش 
بگذارن��د. خیلی وقت ها پیش آمده که دانش بنیان ها 
درخواس��ت وام داشته اند اما به این دلیل که مراحل 
دریافت آن طولانی بوده، از خواس��ته خود صرف نظر 

کرده اند.
البته بخش��ی از موان��ع هم به خود ش��رکت های 
دانش بنیان برمی گردد؛ چراکه برخی از موقعیت خود 
سوءاس��تفاده و موارد غیرواقع��ی را مطرح می کنند؛ 
بنابراین گاهی هم باید حق را به مسئولان داد چراکه 
مجبورن��د دقت کار خود را بالات��ر ببرند و این باعث 

می شود همه دانش بنیان ها ضرر کنند.
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مع��اون بهره برداری ذوب آهن با اش��اره به اینکه در صنعت 
ساختمان س��ازی مقاط��ع ف��ولادی از جمل��ه تیرآهن نقش 
اساس��ی را ایفا می کند، گفت: تولید تیرآهن جدید بر اس��اس 
اس��تانداردهای روز در ذوب آهن اصفهان در حال انجام و هم 

اکنون ۱۵۰۰ تن از آن تولید و صادر شده است.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، مهرداد تولائیان 
درباره تولید محصول جدید این ش��رکت، گفت: شمش مورد 
نیاز این محصول با گرید فولاد ۲۷۵ توسط بخش فولادسازی 
تولید و پ��س از حصول آمادگ��ی لازم در کارگاه نورد ۵۰۰، 
تولید ای��ن محصول ۲۱ مردادماه امس��ال آغاز و نخس��تین 

محموله به حوزه فروش تحویل شد.
وی اف��زود: تولی��د این محصول بر اس��اس اس��تراتژی های 
شرکت مبنی بر تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر، تکمیل 
س��بد محصولات تولیدی و کس��ب مزیت ه��ای رقابتی برای 

ذوب آهن انجام گرفته است.
تولائیان درباره اهمیت این محصول گفت: از جمله مسائلی 
که امروزه در صنعت ساختمان س��ازی اهمیت بسیاری یافته 
اس��ت؛ سبک س��ازی س��اختمان ها در عین حفظ ی��ا ارتقای 
استحکام آنهاست. انجام سبک س��ازی، منجر به صرفه جویی 
مطلوب در هزینه های عملیاتی ناشی از ساخت وساز می شود. 
به همین دلیل سبک سازی سازه یکی از فاکتورهای ارزشمند 
در این صنعت به ش��مار می رود. یک��ی از روش های نوین در 
سبک س��ازی س��اختمان، بهره گیری از مصالح ب��ا وزن واحد 

پایین تر است.

مع��اون بهره برداری ذوب آهن با اش��اره به پیش��رفت های 
به دست آمده در فناوری های ساخت وساز و اثبات این مسئله 
که هر سازه لزوما باید دارای وزن متناسب با خود باشد گفت: 
این امر موجب می ش��ود تا س��ازه علاوه ب��ر مقاومت، در برابر 
فش��ارهای وارده بر اث��ر زلزله نیز پایدار باش��د و لذا ضرورت 
کاه��ش وزن مصالح بر اس��اس اس��تانداردها و مقررات فنی 

ضروری به نظر می رسد.
تولائی��ان با اش��اره به اینک��ه در صنعت ساختمان س��ازی 
مقاطع فولادی از جمله تیرآهن نقش اساسی را ایفا می کند، 
اظهارکرد: لازم است این محصولات همواره در انطباق کامل 
با اس��تانداردهای ملی یا بین المللی تولید و عرضه ش��وند. از 
ای��ن رو می توان با لحاظ ش��رایط فنی دقی��ق و در چارچوب 
الزامات استانداردهای تدوین شده با کاهش وزن تیرآهن، در 
کنار حف��ظ خواص مکانیکی و ویژگی های کاربردی تیرآهن، 

محصولات سبک تری تولید کرد.
وی افزود: جهت ش��رایط فنی تیرآهن ه��ای با وزن کمتر، 
اس��تاندارد مل��ی به ش��ماره ۱۶۳۴۸ با عن��وان تیرآهن گرم 
نوردیده نیمه س��بک بال نیم پهن م��وازی )I-۷( ویژگی ها و 
روش های آزمون از سوی سازمان ملی استاندارد ایران تدوین 
ش��ده است. تیرآهن های معرفی شده در این استاندارد دارای 
 )۲-I( وزن کمتری نسبت به تیرآهن های بال نیم پهن موازی
)موسوم به تیرآهن های IPE( بوده و شامل تیرآهن های نمره 

۱۲ تا ۲۰ است.
معاون بهره برداری ذوب آهن درباره روند تولید این محصول 

گفت: پس از انجام بررس��ی های لازم از س��وی حوزه معاونت 
ف��روش و ب��ا توجه به وج��ود تقاضا برای محص��ولات با وزن 
س��بک تر برای مقاصد صادراتی، نس��بت به بررسی استاندارد 
ف��وق و معرفی آن به خریدار اقدام ش��د. ب��ا توجه به کفایت 
الزامات استاندارد ملی INSO ۱۶۳۴۸ برای اهداف مورد نیاز 
خریدار، حوزه معاونت فروش در نخستین مرحله درخواست 
تولید تیرآهن نیمه سبک نمره ۱۶ را به منظور صادرات ارائه 
نمود؛ که مطابق رویه ها و دس��تورالعمل های توسعه محصول 
 ISO جدی��د در ش��رکت ذوب آهن و نیز الزامات اس��تاندارد
۹۰۰۱ انجام مراحل کار از جمل��ه تعیین مدیر پروژه، تدوین 
گ��راف زمان بندی، اج��رای مراحل طراحی کالیبراس��یون و 
هادی و شبیه س��ازی فرآیند تولی��د انجام گرفت. متعاقب آن 
غلتک های مربوطه آماده س��ازی و ش��مش مورد نیاز با گرید 
ف��ولاد ۲۷۵ نیز از س��وی بخش فولادس��ازی تولید و پس از 
حصول آمادگی لازم در کارگاه نورد ۵۰۰، تولید این محصول 

آغاز شود.
محسن سلطانی، سرپرست نورد ۵۰۰ نیز در این باره گفت: 
تولید تیرآهن)I-۷( نمره ۱۶ بر اس��اس استانداردهای روز در 
ذوب آهن اصفهان در حال انجام است و هم  اکنون ۱۵۰۰ تن 

از آن تولید و صادر شده است.
وی اف��زود: فرآین��د تولی��د این محص��ول همانند س��ایر 
تیرآهن های تولیدی اس��ت با این تف��اوت که از تیرآهن های 

قبلی سبک تر است.
سرپرس��ت نورد ۵۰۰ تصریح کرد: استفاده از این محصول 

سبک در س��ازه های فولادی کاهش وزن ساختمان را در پی 
دارد و بنابراین صرفه اقتصادی بیشتری برای مشتری حاصل 

می کند.
سلطانی خاطر نش��ان کرد: نورد ۵۰۰ ذوب آهن اصفهان با 

توجه به نیاز مشتری آماده تولید این تیرآهن جدید است.
علیرضا مهرابی، سرپرست خدمات فنی تولید مدیریت نورد 
هم گفت: تولید تیرآهن نمره ۱۶ بر اس��اس اس��تاندارد ملی 
)I-۷( در زمره محصولات س��بک قرار می گیرد و بر اس��اس 

تقاضای مشتریان تولید شده است.
وی بیان کرد: تمامی مراحل طراحی این محصول در دفتر 
طراح��ی کالیبر نورد و تولید آن درکارگاه نور ۵۰۰ ذوب آهن 

انجام گرفت.
سرپرس��ت خدمات فنی تولید مدیریت نورد خاطر نش��ان 
کرد: بر اس��اس استاندارد مذکور نیاز اس��ت بر روی تیرآهن 
لوگوی تعریف ش��ده حک ش��ود این مش��خصه مهم، تولید 
محصول اس��تاندارد ذوب آهن اصفهان را از س��ایر محصولات 

فاقد کیفیت متمایز می کند.
وی اضافه کرد: کیفی��ت این محصول هیچ تفاوتی با دیگر 
محص��ولات ذوب آهن ندارد و براس��اس نیاز ب��ازار داخلی و 
صادرات می توان تیرآهن های۱۲ و۱۴ و۱۶ و۱۸ و۲۰ را تولید 

کرد.
مهرابی درباره مش��خصه این نوع تیرآهن گفت: مش��خصه 
اصلی آن، سبک س��ازی سازه های فلزی و بلند مرتبه با رعایت 

تمامی پارامترهای ایستایی و مقاومتی است.

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و فناوران صنعتی 
ساختمان از ساخت مسکن ارزان قیمت با مکانیسم تهاتری و 

توافق با بنیاد مسکن برای تهاتر سیمان خبر داد.
ب��ه گزارش مه��ر، علاءالدین ختایی در نشس��ت خبری به 
تشریح وضعیت بخش تولید مسکن در ۲ سال اخیر پرداخت 
و با بیان اینکه نرخ مصالح س��اختمانی و دستمزدها در بخش 
ساخت وس��از مس��کن روی قیمت ها تاثیرگذار ب��وده که باید 
این مس��ئله را مدیریت کنیم، اظهار ک��رد: قیمت نهاده های 
س��اختمانی نسب به سال گذش��ته حدود ۳۵ درصد افزایش 
یافته است، اگر سال قبل می توانستیم قیمت مصالح را کنترل 
کنیم در بخش ساخت وس��از نسبت امس��ال ۳۵ درصد جلو 

افتاده بودیم.

وی با اش��اره به تاثیرگذاری زمین و مجوزهای ساخت وساز 
در قیمت تمام ش��ده مس��کن، ادامه داد: برخی دستگاه های 
مس��ئول از جمله وزارت راه و شهرس��ازی در رابطه با تولید 
مسکن همکاری می کنند و زمین را با قیمت پایین در اختیار 

سازندگان و مردم قرار می دهند. وی با یادآوری اینکه وزارت 
راه در طرح ملی مسکن این کار را انجام داده است، افزود: در 
تفاهم با این وزارتخانه مصالح س��اختمانی ساخت ۱۰۰ هزار 

مسکن را به صورت تهاتری تامین خواهیم کرد.
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و فناوران صنعتی 
س��اختمان در ادامه به جزئیات مربوط به هزینه های ساخت 
اش��اره کرد و گفت: دستمزدها ۳۰ درصد، مصالح ساختمانی 
عموم��ی ۳۵ درص��د و مصالح س��اختمانی پای��ه )میلگرد و 

سیمان( ۲۵ درصد هزینه ساخت وساز مسکن هستند.
ختایی راه��کار کاهش هزینه های تولید مس��کن را تامین 
مصالح س��اختمانی به صورت تهاتر اع��لام و اضافه کرد: هم 
اکن��ون ۶۰ تا ۷۰ درصد ظرفی��ت کارخانه های تولید مصالح 

س��اختمانی خالی اس��ت که می توانیم با تامین مواد اولیه از 
این ظرفیت برای تولید نهاده های ساختمانی ارزان قیمت و با 
نرخ ثابت استفاده کنیم. مهم ترین نتیجه عملیاتی شدن این 
برنامه ساخت مسکن با قیمت های مناسب و ارزان در مقایسه 

با نرخ های کنونی است.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اس��تقبال کارخانه های تولی��د مصالح 
س��اختمانی از این برنامه، اظهار کرد: با بنیاد مس��کن انقلاب 
اس��لامی نیز ب��رای تهاتر س��یمان به عنوان یک��ی از مصالح 

ساختمانی پایه به تفاهم رسیده ایم.
وی تاکید کرد: با اس��تفاده از چنین ظرفیت هایی ش��اهد 
جهش فروش در صنعت ساختمان و به دنبال آن فعال شدن 

حدود ۲۰۰۰ خدمات مرتبط با این حوزه خواهیم بود.

جزئیات تولید تیرآهن در ذوب  آهن اصفهان

تهاتر سیمان برای تولید مسکن ارزان

رئی��س کمیس��یون اقتصادی مجلس در دی��دار با مدیران 
کل صنعت، معدن و تجارت ش��مال و جنوب اس��تان کرمان 
و محیط زیست، گفت: قابل قبول نیست که آلایندگی معدن 
نصیب کرمانی ها ش��ود، آن وقت س��نگ آهن با نرخ ارزان به 

شرکت ها فولادی فروخته شود.
به گزارش فلزات آنلاین، محمدرضا پورابراهیمی اظهار کرد: 
ظرفیت تولید معادن استان کرمان در بخش های مختلف در 
امسال باید افزایش پیدا کرده و برنامه افزایش تولید ارائه شود. 
وی با اشاره به اینکه عدم نقدینگی و سرمایه در گردش دلیل 
اصلی تعطیلی یا نیمه فعال بودن واحدهای تولیدی اس��تان 

کرمان است، افزود: این واحدها مشکلات بانکی دارند و تامین 
نقدینگی آنها از بورس امکان پذیر است.

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای اس��لامی با 
بیان اینکه س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان 
بای��د راهکار عملیاتی برای فع��ال کردن واحدهای تولیدی و 
صنعتی اس��تان داشته باشد، گفت: بسیاری از این واحدها از 
روش های تامین مالی آگاهی ندارند و باید در جلسات متعدد 

این روش ها را آموزش داد.
پورابراهیمی با اشاره به اینکه بازار سرمایه یک ظرفیت مهم 
برای تامین مالی شرکت های مختلف است، یادآور شد: از بازار 

س��رمایه می توان مش��کلات تامین نقدینگی ۷۰ تا ۸۰درصد 
بنگاه های اقتصادی متوقف در ش��هرک های صنعتی اس��تان 

را برطرف کرد.
وی ب��ا بیان اینکه ش��ورای معادن ی��ک ظرفیت مهم برای 
اس��تان کرم��ان بوده و خوش��بختانه مصوبات بس��یار خوبی 
داش��ته است، ادامه داد: متاس��فانه با قیمت گذاری نامناسب 
در بخش س��نگ آهن روبه رو هستیم که اصلاح آن در دستور 
کار این ش��ورا اس��ت. رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس با 
اش��اره به اینکه س��الانه میلیاردها تومان رانت قیمت گذاری 
نامناسب س��نگ آهن در کشور است، تصریح کرد: مواد اولیه 

ارزان می دهیم اما فولاد گران تحویل مردم کش��ور می دهیم 
ک��ه اصلا قابل قبول نیس��ت. پورابراهیمی تاکید کرد: مجمع 
نمایندگان اس��تان کرمان مناسب س��ازی نرخ سنگ آهن در 

کشور را با جدیت پیگیری می کند.
 وی ب��ا بی��ان اینکه ب��رای ما قابل قبول نیس��ت که کارگر 
در مع��ادن ب��ه س��ختی کار کند و آلایندگ��ی معادن نصیب 
کرمانی ها باش��د اما س��نگ آهن با نرخ پایین به شرکت های 
فولادی فروخته ش��ود، خاطرنشان کرد: اگر نرخ فولاد پایین 
بود این مس��ئله قابل تحمل بود اما می بینیم فولاد با نرخ بالا 

به دست مردم می رسد. 
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فروش »فخوز« ۲۶ درصد رشد داشت شرکت 
ف��ولاد خوزس��تان توانس��ت در ۳ماه نخس��ت 
سال۱۳۹۹ حدود ۴هزار و ۸۰۰ میلیارد تومانی 
در بازاره��ای داخلی و صادراتی فروش داش��ته 
باش��د که نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته 

۲۶درصد رشد را نشان می دهد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، 
این ش��رکت بهار بس��یار پرباری را هم در زمینه 
تولید و هم در زمینه فروش پشت س��ر گذاشت؛ 
به طوری که رکوردهای تولید و فروش جدیدی 
برای این شرکت رقم خود. این روند از فروردین 
ماه آغاز شده و در خرداد ماه امسال به اوج خود 
رس��ید. فولاد خوزس��تان به تولی��د محصولاتی 
همچون کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی، بیلت و 
بلوم فولادی و اس��لب می پردازد، البته کنسانتره 
این ش��رکت از سوی ش��رکت صنعتی و معدنی 
توس��عه فراگیر سناباد )سیمیدکو( تولید می شد 
که به تازگی گندله نیز به تولیدات آن ش��رکت 

افزوده شده است.
فولاد خوزستان در ۳ ماه نخست سال ۱۳۹۹ 
توانس��ته ۶۳۶ ه��زار ۹۶۲ ت��ن بل��وم و بیل��ت، 
۳۸۷ه��زار و ۲۳۲ تن اس��لب و ی��ک میلیون و 
۶۱۳ه��زار و ۸۷۶ تن گندله تولید کند. مجموع 
تولی��د محصولات ف��ولادی »فخ��وز« در ۳ ماه 
نخست امس��ال برای نخستین بار از یک میلیون 
ت��ن فراتر رفت��ه و به یک میلی��ون و ۲۴ هزار و 
۱۹۴ تن رسیده است. در حالی که سال گذشته، 
فولاد خوزستان توانس��ته بود ۶۷۱ هزار و ۹۱۷ 
تن بل��وم و بیلت، ۳۰۸ هزار و ۲۰۶ تن اس��لب 
و یک میلی��ون و ۶۱۹ ه��زار و ۵۴۳ تن گندله 
تولید کند. مجموع تولید محصولات فولادی این 
ش��رکت در ۳ماه نخست سال گذشته ۹۸۰ هزار 
و ۱۲۳ تن بود. به این ترتیب، تولید بلوم و بیلت 

فولاد خوزستان در ۳ماه نخست سال ۱۳۹۹ در 
مقایس��ه با مدت مشابه س��ال گذشته ۵ درصد 
کاهش، اسلب ۲۵درصد افزایش و گندله ۶ هزار 
تن کاهش داش��ته و مجم��وع تولیدات فولادی 
»فخوز« نیز با رشد ۴درصدی رو به رو بوده است.

همچنین فولاد خوزس��تان در ۳ماه نخس��ت 
امس��ال توانس��ت ۳۷۳ هزار و ۵۰۴ تن بیلت و 
بلوم، ۲۴۸ هزار و ۷۵۳ تن اس��لب، ۲۳۷ هزار و 
۵۴۰ ت��ن گندله و ۲۱ ت��ن ورق در بازار داخلی 
به فروش برس��اند. مجموع فروش داخلی فولاد 
خوزس��تان در به��ار ب��ه ۸۹۸ ه��زار و ۸۱۸ تن 
رس��ید. در بخش صادرات نیز »فخوز« توانست 

۲۱۱ تن بلوم و بیلت، ۶۰ هزار و ۵۷۷ تن اسلب 
و ۹۳۹ ت��ن ورق در بازارهای جهانی بفروش��د. 
مجموع فروش صادراتی فولاد خوزستان در بهار 

۲۷۳هزار و ۲۹۸ بود. 
با این حال، س��ال گذش��ته فولاد خوزس��تان 
توانس��ته بود در ب��ازار داخلی ۲۶۸ هزار و ۲ تن 
بیل��ت و بل��وم و ۱۷۷ هزار و ۷۶۳ تن اس��لب با 
مجم��وع ۴۴۵ ه��زار و ۷۶۵ ت��ن و در بازارهای 
بین الملل��ی نیز ۴۰۸ ه��زار و ۶۲۳ ت��ن بلوم و 
بیل��ت و ۱۴۰ هزار و ۶۸۴ تن اس��لب با مجموع 
۵۴۹ ه��زار و ۳۰۷ ت��ن ب��ه فروش برس��اند. به 
این ترتیب، ف��روش بیلت، بلوم و اس��لب فولاد 

خوزس��تان در بهار امسال نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۳۹ درصد رشد یافته است. در مقابل، 
فروش صادراتی بیلت و بل��وم »فخوز« در ۳ماه 
نخس��ت امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
۴۸ درص��د کاهش، اس��لب ۵۶ درصد کاهش و 
 ف��روش کلی صادرات��ی نی��ز ۵۰ درصد کاهش 

داشته است. 
فولاد خوزستان موفق به کسب درآمد ۱۷هزار 
و ۶۹۲ میلی��ارد ریالی از ف��روش داخلی بلوم و 
بیل��ت، ۱۲ هزار و ۵۷۸ میلیارد ریال از اس��لب، 
۲ه��زار و ۷۴۶ میلی��ارد ریال گندل��ه با مجموع 
فروش ۳۳ هزار و ۱۹ میلیارد ریال ش��ده است. 

با این حال، فخوز در س��ال گذش��ته توانس��ته 
ب��ود ۱۰ ه��زار و ۷۴۸ میلی��ارد ری��ال از بلوم و 
بیل��ت و ۶ ه��زار و ۹۰۵ میلیارد ریال از اس��لب 
 و مجموع ۱۷ ه��زار و ۶۵۳ میلیارد ریال درآمد 

کسب کند. 
به این ترتیب، فروش داخلی این ش��رکت در 
س��ه ماه نخست امسال نس��بت به مدت مشابه 
س��ال قبل در بخ��ش بلوم و بیل��ت ۶۴ درصد، 
اسلب ۸۲ درصد و مجموع فروش نیز ۸۷ درصد 
رشد داش��ته اند. گفتنی است که این شرکت در 

سال گذشته فروش گندله نداشت. 
در بخش صادرات فولاد خوزس��تان در ۳ماهه 
نخس��ت امس��ال توانس��ت برای بل��وم و بیلت 
۱۱ه��زار و ۵۹۱ میلیارد ریال، اس��لب ۳ هزار و 
۴۲۷ میلی��ارد ریال و ورق فولادی ۵۶ میلیارد و 

۳۳۷میلیون ریال درآمد کسب کرد. 
مجموع درآمد خوزس��تان از صادرات در بهار 
امسال ۱۵ هزار و ۷۵ میلیارد ریال بود. در حالی 
که س��ال گذش��ته این ش��رکت موفق به کسب 
درآم��د ۱۵ هزار و ۳۸۵ میلیارد ریال از صادرات 
بلوم و بیلت، ۵ هزار و ۷میلیارد ریال از صادرات 
اس��لب با مجموع ۲۰ هزار و ۳۹۳ میلیارد ریال 

شده بود. 
به ای��ن ترتیب در صادرات، فولاد خوزس��تان 
در بیل��ت و بل��وم ۲۸ درصد، اس��لب ۳۱ درصد 
و مجموع ۲۶ درصد کاهش درآمد داشت، البته 
فولاد خوزس��تان در بهار س��ال گذشته صادرات 
ورق انجام نداده بود و در امس��ال این مهم انجام 

شد. 
شرکت فولاد خوزستان در ۳ماه نخست امسال 
موفق به کس��ب درآمد ۴۸ ه��زار و ۹۵میلیارد 
ریال ش��ده بود که این میزان در مقایسه با بهار 
سال گذش��ته ۲۶ درصد رشد دارد. »فخوز« در 
س��ال قبل توانس��ته بود ۳۸ هزار و ۴۷ میلیارد 

ریال درآمد کسب کند.

فروش 4 هزار و ۸۰۰ میلیارد تومانی فولاد خوزستان در بهار
جریمه۸۵۰میلیاردتومانی

آلومینیومالمهدی
سخنگوی س��ازمان تعزیرات حکومتی از قطعی 
ش��دن جریم��ه ۸۵۰ میلی��ارد تومان��ی ش��رکت 
آلومینیوم المهدی خب��ر داد و گفت: این حکم به 

زودی اجرا می شود.
به گزارش خبرگزاری صداو س��یما، س��ید یاسر 
رایگانی در پاسخ به سوالی مبنی  بر اینکه آیا حکم 
حدود ۲س��ال پیش ش��رکت آلومینی��وم المهدی 
اجرا ش��ده اس��ت؟ اف��زود: این حکم در س��ازمان 
تعزیرات قطعی ش��ده ب��ود که متهم��ان از حکم 
تعزیرات ب��ه دیوان عدالت اداری ش��کایت کردند 
ک��ه دیوان نیز حک��م تعزیرات را تایی��د کرد و در 
اختی��ار همکاران در تعزیرات هرمزگان قرار گرفت 
و روند اجرای حکم پرون��ده جریمه ۸۵۰ میلیارد 
تومانی در اختیار همکاران اجرای احکام در تهران 
 ق��رار گرف��ت که مراح��ل اجرای حکم در دس��ت 

انجام است.
وی گفت:   این ش��رکت ضوابط و مقررات توزیع 
را رعایت نک��رده بود و آن زمان مل��زم بود روزانه 
هزار و ۵۰۰ تن ش��مش ف��ولاد را در بورس عرضه 
کند که نکرده بود و منجر به آش��فتگی بازار ش��د 
که پرونده تخلف این ش��رکت را س��ازمان حمایت 
حقوق مصرف کنندگان به سازمان تعزیرات ارجاع 
داد و این پرونده در تعزیرات منجر به حکم قطعی 
ش��د که متهمان از حکم تعزیرات به دیوان عدالت 
ش��کایت کردن��د ک��ه در نهایت دی��وان واخواهی 

شرکت را رد کرد.

رویکردفولادمبارکه
اصفهاندررعایتایمنی

ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه 
اصفهان بنا ب��ر اعلام انجمن 
بالاتری��ن  ف��ولاد،  جهان��ی 
ش��اخص ایمن��ی را به خود 
اختصاص داد و کس��ب این 
مدیریت  قدردانی  دستاورد، 

ارشد این شرکت را در پی داشت.  در همین زمینه 
حسین مدرسی فر، مدیر ایمنی، بهداشت حرفه ای 
و محیط زیس��ت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان گفت: 
مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه اصفه��ان از ابتدای امر 
۲موضوع ایمنی و توجه بیش از پیش به معیش��ت 

کارکنان را در دستور کار قرار دادند. 
این امر نش��ان داد که مدیریت ش��رکت قوی تر 
از هر زم��ان دیگری بر موضوع ایمنی و س��لامت 

کارکنان تاکید دارد. 
هم اکنون هم خدا را ش��اکریم ک��ه با حمایت ها 
و راهنمایی های مدیرعامل ش��رکت در این زمینه، 
کارکن��ان توانس��تند در س��ال ۹۸ ب��ه عملک��رد 
درخش��انی دس��ت یابند. این امر که فولاد مبارکه 
اصفهان بنا بر اع��لام انجمن جهانی فولاد در بین 
کل فولادس��ازان عضو این انجمن در ضریب تکرار 
و ش��دت حوادث بهترین عملکرد را داش��ته باعث 

افتخار است.
وی افزود: به طور کلی عملکرد در همه بخش ها 
خوب بوده، اما براس��اس اهدافی که در این زمینه 
تعری��ف و اعلام ش��ده، مقرر بود ب��ه ۳واحدی که 
بهترین عملکرد را در میان س��ایر واحدها داش��ته 
باش��ند پاداش ویژه ای تعلق گی��رد و این کار انجام 

شد.
 ب��ه همه نواحی پ��اداش تعلق گرف��ت، ولی به 
نواحی برتر ۱ و ۲ و ۳ که فولادسازی، آهن سازی و 

نورد سرد بودند پاداش ویژه ای داده شد.
مدرسی فر تصریح کرد: در سال ۹۹ هم عملکرد 
هم��ه واحدها مورد ارزیابی ق��رار می گیرد و طبق 
یافته های ایمنی در نواحی به رتبه های اول تا سوم 

پاداش ویژه ای اختصاص می یابد.
وی درباره حفظ و ارتقای س��لامتی کارکنان در 
زمینه پیشگیری از ابتلا به بیماری کرونا گفت: در 
اردیبهشت ماه ۲۵ هزار تس��ت از کارکنان امانی و 
پیمانکار گرفته شد تا وضعیت سلامت کارکنان در 

بهترین سطح حفظ شود. 
غربالگری روزانه ب��رای افراد به طور مرتب انجام 
می ش��ود. تاکنون ۸ هزار و ۵۰۰ تست از همکاران 
گرفته شده و این کار به صورت غلتان و روزانه ادامه 

دارد. 
کار بیماریاب��ی نیز ب��ا جدیت دنبال می ش��ود، 
ت��ا جایی ک��ه می توان ادع��ا کرد ما ج��زو معدود 
واحدهای صنعتی کش��وریم ک��ه در آن بیماریابی 

به صورت واقعی انجام می شود. 
عملکرد فولاد مبارکه از س��وی مسئولان وزارت 
بهداشت و ش��بکه بهداشت استان رصد می شود و 
این اقدامات تا شکس��ت کامل بیم��اری کرونا در 

کشور، در فولاد مبارکه هم ادامه خواهد یافت.

روی خط خبر
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مدیرعامل شرکت ایده پردازان صنعت فولاد گفت: شرکت 
ایده پردازان صنعت فولاد در زمینه صیانت و حفظ سلامت 
کارکنان خود و اجرای دس��تورالعمل مقابله با ویروس کرونا 
در محیط های کاری، کمیته ای با عنوان کمیته پیشگیری از 

ویروس کرونا تشکیل داده است.
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزستان، میثم شهنیانی 
اظهارکرد: با توجه به ش��یوع ویروس کرونا در کش��ور و به 
طبع آن در اس��تان خوزستان، جلس��ه کمیته پیشگیری از 
ش��یوع این ویروس کرونا با حضور کارشناسان HSE تمام 
پروژه ها در شرکت ایده پردازان صنعت فولاد برگزار شد. در 
این جلسه با تشریح علائم ویروس کرونا و خطرات احتمالی 
آن، همچنین راه های پیشگیری از شیوع آن به استناد منابع 
رس��می و معتبر باتوجه به نوع فعالیت پروژه های ش��رکت 

مورد بررسی قرار گرفت.
همچنی��ن مقرر ش��د، تمامی موارد مهم بهداش��تی ذکر 
ش��ده درباره پیشگیری از انتش��ار ویروس کرونا در راستای 
صیانت از س��لامت کارکنان انج��ام و تا زمان اعلام وضعیت 
عادی از س��وی وزارت بهداشت و کمیته پیشگیری از شیوع 
ویروس کرونا ش��رکت فولاد خوزستان پایش شد. در نتیجه 
نیازسنجی مواد ضدعفونی پروژه ها در اسرع وقت تهیه و در 
اختیار تمامی پروژه های فعال در ش��رکت ایده پردازان قرار 

گیرد.
ش��هنیانی گف��ت: با توجه به اهمیت بس��یار زی��اد موارد 
بهداش��تی در رستوران ها و آشپزخانه ها تمهیدات بهداشتی 
سختگیرانه ای در رستوران ها آغاز و در حال انجام است. که 

بخشی از اقدامات به شرح زیر است: 
آشپزخانه ها و رستوران ها: با توجه به بحران به وجود آمده 

در خصوص شیوع ویروس کرونا و لزوم اقدامات پیشگیرانه، 
از نخس��تین اطلاعیه صادر شده از سوی وزارت بهداشت و 
همچنین کمیته پیش��گیری از شیوع ویروس کرونا شرکت 
فولاد خوزستان، فعالیت های ویژه ای در رستوران ها در حال 
انجام اس��ت و هدف اصلی، اطمینان از س��لامت بهداشتی 
مواد غذایی توزیع شده به کارکنان است. شایان ذکر است، 
گندزدایی و جمع  آوری میز و صندلی های س��رو غذا، بسته 
بودن کلیه درب های تردد رستوران ها درطول ساعات کاری، 
قرنطینه کارکنان رستوران در محل کار و ممنوعیت حضور 
و تردد در محوطه اطراف رستوران، گندزدایی مکرر تمامی 
سطوح و تجهیزات در تمام ساعات کار، خودروهای حمل و 

توزیع غذا در حال انجام است.
برگزاری جلس��ات آموزش��ی و توجیهی ویژه با کارکنان 
به ص��ورت روزانه، کنترل ورود بهداش��تی و ایزوله کارکنان 
تعمیر کار در محوطه آش��پزخانه و اعلام شرایط اضطراری 
بهداشتی، نظارت و کنترل بس��ته بندی مواد غذایی قبل از 
توزیع آن، در حوزه کارکنان نیز کنترل روزانه کارکنان شامل 
بهداشت فردی، سلامت بالینی )شناسایی افراد دارای علائم 

شبه سرماخوردگی(، تب س��نجی در 3 نوبت صبح، ظهر، و 
تایم پایان فعالی��ت کارکنان، اعزام نف��رات دارای علائم به 
درمانگاه، تهیه و نصب یه دستگاه آبسرد کن در سالن پخت 
برای کنترل بهداش��ت آب ش��رب کارکنان رستوران، نصب 
پنجره دو جداره بازنش��و جهت اتاق آماده س��ازی پروتئین 
)جایگزین پنجره آهنی بازشو به دلیل ملاحظات بهداشتی(، 
انجام گشت های ویژه و سرزده در رستوران ها، نصب دستگاه 
مایع ضدعفونی کننده دس��ت در ورودی رستوران، نظافت و 
گندزدایی کامل آش��پزخانه بعد از اتم��ام پخت، گندزدایی 
خودروهای حمل غذای بس��ته بندی، به صورت روزانه بعد از 
ورود خودروها به شرکت، شست و شو و گندزدایی اجاق های 
پخ��ت به صورت روزانه، نصب پوس��تر، پنفلت و لمینت های 
آموزشی در بخش های مختلف رس��توران، گندزدایی کلیه 
سطوح و تجهیزات موجود در رستوران به صورت روزانه، قفل 
بودن درب های رستوران و ممنوعیت تردد کارکنان اکسین 
جهت دریافت آمار غذا، تحویل غذا با تمهیدات بهداشتی از 
سوی کارکنان رس��توران در ساعت مشخص، تهیه دستگاه 
پرس و توزیع غذای بسته بندی در پک های غیرقابل نفوذ از 

دیگر اقدامات انجام شده است.
ش��هنیانی درباره پروژه تعمیرات امور منازل و مستغلات 
گفت: در این بخش با برگزاری کلاس های توجیهی اقدامات 
پیش��گیرانه در مقابل ویروس کرونا در پروژه دپو و قراضه و 
همچنی��ن ضدعفونی کردن ماش��ین آلات فعال در پروژه به 
صورت روزانه، ضدعفونی کردن مکان های پرتردد ش��رکت، 
جلس��ه های آموزشی و توجیهی پیشگیری از شیوع ویروس 
کرون��ا در واحدهای فضای س��بز، پروژه نت س��اختمانی و 
ضدعفونی ک��ردن کارگاه، تهیه مای��ع ضدعفونی در پروژه 

نظافت صنعتی س��ایت احی��اء به هم��راه ضدعفونی کردن 
تمامی کارگاه و پایش روزانه آن، اقدامات پیش��گیرانه انجام 

شده است.
وی درب��اره اقدامات انجام ش��ده در پروژه فضای س��بز و 
آبدارخانه های ۲۰۰ دستگاه برای پیشگیری از شیوع ویروس 
کرون��ا تصریح کرد: در ابتدای هر روز کاری مخزن ماش��ین 
کارواش به نس��بتی که در دس��تورالعمل های بهداشتی قید 
ش��ده از آب و هیپوکلریدس��دیم یا آب و محلول ضدعفونی 
پر ش��ده و کار خود را بر اس��اس برنامه   تدوین شده شروع 

می کنند.
تمامی محوطه های عمومی ش��هرک از قبیل محوطه های 
اطراف دفات��ر امور منازل، کنترل زمان، محوطه های اطراف 
کارگاه ها، بازارچه، محوطه بیرونی درمانگاه، پارک های بازی 
کودکان، اطراف مهمان سراها، اطراف کانکس های کارگران 
و دیگر مناطق عمومی، اتوبوس واحد، تاکسی سرویس های 
منطقه ۲۰۰ دس��تگاه، عابر بانک های سطح شهرک روزانه 

ضدعفونی می شود.
همچنی��ن دفاتر، کارگاه ه��ا و نمازخانه ه��ای واحد، اتاق 
کنترل زمان و در کل جاهایی که امکان ورود ماشین وجود 
ندارد به وس��یله امکانات  دستی از س��وی کارگران آموزش 

دیده خدمات گندزدایی می شود.
مدیرعامل شرکت ایده پردازان صنعت فولاد، از تلاش های 
مدیری��ت و کارشناس��ان HSE و همراه��ی کارکن��ان این 

شرکت در مسیر مبارزه با شیوع ویروس کرونا تشکر کرد.
وی خاطر نش��ان کرد: س��ایر اقدامات و دستورالعمل های 
م��ورد نیاز مص��وب در کمیته پیش��گیری، تصمیم گیری و 
اجرایی می شوند و با توکل برخدا کرونا را شکست می دهیم.

شرکت ذوب آهن اصفهان به عنوان نخستین تولیدکننده 
فولاد در ایران، با صرف هزینه های س��نگین اقدام به تعریف 
و اجرای پروژه های زیست محیطی متعددی کرده است. در 
شرکت ذوب آهن بیش از ۱۶۵۰۰ هکتار فضای سبز ایجاد 
ش��ده و نگهداری می شود که حدود ۸۴ برابر استانداردهای 
فضای سبز مربوط به صنایع است. همچنین در مصرف آب 
این کارخانه، در ۱۵ س��ال گذش��ته، ۵۰ درصد صرفه جویی 

شده است. 
به گزارش چیلان، ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان به عنوان 
نخس��تین تولیدکننده فولاد در ایران در زمینه خط مش��ی 
زیست محیطی و تعهد مدیریت عالی شرکت مبنی بر حفظ 
و صیانت از محیط زیست با صرف هزینه های بسیار هنگفت 
اق��دام ب��ه تعریف و اج��رای پروژه های زیس��ت محیطی در 
قالب طرح های بازس��ازی، بهسازی و نوسازی در بخش های 
هوا، آب، پس��اب، پس��ماند و انرژی کرده است که این خود 
بیانگر اعتقاد راس��خ مسئولان ش��رکت به مقوله حفاظت از 

محیط زیس��ت است. نتیجه اجرای برنامه های یادشده ارتقاء 
ش��اخص های زیست محیطی ش��رکت در تمامی بخش های 
هوا، آب، پس��اب، پسماند و انرژی است. نمونه های بارز این 

اقدامات شامل موارد زیر است.
۱ - اجرا و راه اندازی بیش از 3۶ پروژه زیس��ت محیطی با 
هزینه ای افزون بر ۱۷۰۰ میلیارد ریال و ۵ /۵۶ میلیون یورو 

و تعداد قابل توجهی پروژه دیگر تا انتهای سال ۹۶
۲ - ایجاد و نگهداری بیش از ۱۶۵۰۰ هکتار فضای س��بز 
)حدود ۸۴ برابراستانداردهای فضای سبز مربوط به صنایع(
3 - بهره برداری از تعداد قابل توجهی سیستم های تصفیه 
هوا شامل )۲۲ الکتروفیلتر، ۷۵ فیلتر کیسه ای، 3۶ اسکروبر، 
 ۱۰س��یکلون )خش��ک، مرط��وب( و... در خط��وط مختلف 

تولید.
۴ - بهره ب��رداری از واحده��ای تصفی��ه آب و فاض��لاب و 
شبکه های فاضلاب مجزا در سرتاسر کارخانه شامل انسانی، 
بیولوژیک��ی، صنعت��ی و همچنی��ن ایجاد تع��داد ۱۴ عدد 

استخرهای ذخیره )کامل ایزوله( جهت نگهداری پساب های 
تولیدی که درحال حاضر با انجام پروژه های مختلف در حوزه 
مدیری��ت آب و پس��اب و کاهش قابل توجه میزان پس��اب 
تولیدی از تعداد ۱۰ اس��تخر مربوط به پساب های صنعتی، 

تعداد قابل توجهی از آنها خشک است. 
با انج��ام پروژه احداث تصفیه خان��ه تکمیلی صنعتی این 
شرکت و بازچرخانی پساب حاصل حوضچه های یادشده نیز 

خشک خواهند شد. بر پایه نتایج حاصل از اندازه گیری های 
انجام گرفته بر روی پس��اب های تولیدی این شرکت تمامی 
پارامتره��ای فیزیک��ی، ش��یمیایی آن در مح��دوده مج��از 

زیست محیطی قرار دارد.
۵- مجموع��ه پروژه ه��ای مقابله با بح��ران آب )به تعداد 
۸پروژه با هزینه س��نگین مالی( ب��ه منظور تأمین آب برای 
تولید پایدار کارخانه از محل پس��اب های ش��هرهای اطراف 
)زرین ش��هر، فولادش��هر، ایمانش��هر و نجف آب��اد( ازجمله 
تکمیل ش��بکه جمع آوری فاض��لاب و تصفیه خانه فاضلاب 
شهرستان های یاد شده، ایجاد ایستگاه های پمپاژ و خطوط 
انتقال پس��اب و احداث تصفیه خانه تکمیلی پساب صنعتی 
کارخانه ب��ه ظرفیت ۸۵۰ مترمکعب در س��اعت به منظور 
استفاده مجدد در فرآیند تولید و کاهش قابل توجه برداشت 

آب خام از رودخانه
۶-صرفه جویی ۵۰ درصدی مصرف آب کارخانه در طول 

۱۵ سال گذشته

مبارزه با ویروس کرونا در شرکت ایده پردازان صنعت فولاد

اقدامات زیست محیطی ذوب آهن اصفهان

مذاکرات همچنان نافرجام
زنجیره فولاد در انتظار تعیین ضرایب قیمتی

شهریار خادمی
خبرنگار

معمای تعیی��ن روش ضرایب قیمتی در زنجیره 
فولاد با گذشت ۵ماه همچنان لاینحل باقی مانده 
به نظر می رس��د وجود منافع مش��ترک در این 
زنجیره تصمیم گیری را دش��وار کرده اس��ت به 
طوری ک��ه حت��ی اولتیماتوم معاون��ت معدنی 
وزارت صنعت هم نتوانس��ت گره گش��ا باش��د و 

جلسات بدون نتیجه به پایان می رسند.
با زیرذره بی��ن قراردادن  گروه های مختلف��ی 
روش ضرای��ب قیمتی زنجیره فولاد، بر روی آن 
بحث و نظر دارند ام��ا در این میان نکته مهمی 
که باید مورد توجه قرار گیرد، چگونگی تقس��یم 

سود در میان اعضای این زنجیره است.
ای��ن درحال��ی اس��ت ک��ه براس��اس آم��ار و 
صورت های مالی موجود که کارشناسان صنعت 
ف��ولاد باره��ا ب��ر آن تاکید کرده اند س��وددهی 
معدنی ها همواره ۲ برابر فولادسازان بوده است. 
در صورتی که ضرایب هم افزایش یابد از س��ود 
فولادی ه��ا نه تنها کم می ش��ود بلک��ه منجربه 
افزایش قیمت تمام ش��ده محص��ول نهایی آنها 

خواهد شد. 
دور شدن فولادی ها از صادرات �

بر این اس��اس می توان گفت با افزایش قیمت 
تمام ش��ده ب��رای فولادی ه��ا علاوه ب��ر اینکه 
می��زان تولید فولاد کش��ور کاهش خواهد یافت 
ص��ادرات هم کمرنگ می ش��ود و درش��رایطی 
که فولاد بای��د در بازار بین المل��ل نقش بازیگر 
اصلی توس��عه اقتصاد غیر نفت��ی را بازی کند و 
تامین کننده درآمد ارزی کش��ور باش��د تنها به 

بازار مصرف کننده نهایی محدود خواهد شد.
اجحاف در حق زنجیره فولاد �

س��ید رضا شهرس��تانی، عض��و هیات مدی��ره 
انجمن تولید کنن��دگان فولاد ایران در گفت وگو 
با »روزگار مع��دن« درباره تعیین تکلیف قیمت 
زنجی��ره فولاد و مش��کلات پیش آم��ده در این 
بخ��ش گفت: متاس��فانه قیمت ف��ولاد هنوز به 
تصویب نرس��یده اس��ت و مش��کل اساسی این 
اس��ت آن چی��زی ک��ه معدنی ه��ا می خواهند 
 غیر معق��ول اس��ت و اجح��اف در ح��ق زنجیره 

فولاد است. وی ادامه داد: اگر مطابق قیمت های 
جهانی، ضرایب زنجی��ره فولاد تغییرکند قیمت 
تم��ام ش��ده محص��ول نهای��ی ف��ولاد افزایش 
زیادی پی��دا می کند به طوری ک��ه به ازای هر 
ی��ک درصدی که افزایش یاب��د حداقل ۵درصد 
قیمت ه��ای ش��مش بالا خواهد رف��ت و این در 
حالی اس��ت که اکنون با همین روند فعلی نیز با 
قیمت ها مشکل داریم چه برسد که این ضرایب 

بالا برود.
فاجعه در بخش فولاد �

عضو هیات مدیره انجمن تولید کنندگان فولاد 
ایران در ادامه از مداخله برخی مسئولان در این 
تصمیم گیری ه��ا انتقاد کرد وگفت: اگر بخواهند 
براس��اس این رویه قیمت گذاری را به س��رانجام 
برسانند فاجعه ای در بخش فولاد شکل می گیرد.
شهرستانی افزود: سال گذشته ضرایب قیمتی 

زنجیره فولاد از ۱۲درصد به ۱۶ درصد رس��ید و 
اگ��ر بخواهیم دوباره تغییرات در آن ایجاد کنیم 

دود آن در چشم مصرف کننده می رود.
بلاتکلیفی صادرکنندگان  �

وی در ادامه درب��اره تکلیف صادرکنندگان با 
نب��ود ثبات در قیمت زنجیره فولاد گفت: اکنون 
به علت کمب��ود ارزی که درکش��ور وجود دارد 
شاهد این هس��تیم که قیمت ارز روزانه افزایش 
می یاب��د، به همین علت سیاس��ت کلی بر روی 
صادرات اس��ت ضمن اینکه ما در کش��ور مازاد 
مص��رف داریم و برای اینکه تعادل قیمتی ایجاد 
ش��ود باید هزینه های حمل جهت صادرات کسر 

شود.
عضو هیات مدیره انجمن تولید کنندگان فولاد 
ایران اضافه کرد: واقعیت پیشروی همه بازارهای 
جهان، عرضه و تقاضاس��ت ک��ه قیمت را تعیین 

می کن��د و صادرات می توان��د در این امر به نفع 
تولید کنندگان باشد.

وی درب��اره قرارداد ۲۵ س��اله ب��ا چین و اثر 
آن بر بازار فولاد پیش بینی کرد: ناچار هس��تیم 
ک��ه این ق��رار داد را پی��ش ببریم و متاس��فانه 
سیاس��ت ها به گونه ای اس��ت که م��ا مهره های 
خ��وب را از بی��ن برده ایم و یک��ی از مهره هایی 
ک��ه درحال حاضر باقی مانده چین اس��ت به نظر 
من اگر می توانس��تیم ب��ا دنیا تعام��ل کنیم به 
نفع م��ان بود تا بر پیش��نهادچینی ها که فعلا بر 
روی میز اس��ت فکر کنیم. چاره ای نیس��ت مگر 
اینک��ه منتظر بمانیم ک��ه در این ق��رار داد چه 
 دادوستدی رخ می دهد فعلا نمی توان درباره آن 

قضاوت کرد.
ماجرای تشکیل انجمن نوردکاران �

تولید کنندگان  انجم��ن  هیات مدی��ره  عض��و 

فولاد ای��ران درباره انجمن ن��وردکاران فولادی 
اظهار کرد: این هم یکی از معضلاتی اس��ت که 
ایجاد ش��ده و ش��اهد انش��عاب بین انجمن های 
فولاد سازی هس��تیم، فسلفه انجمن ها این است 
ک��ه تعامل ایج��اد کنند و مدام بزرگ تر ش��وند 
ت��ا کل زنجیره را در خود داش��ته باش��ند اما با 
اختلافاتی که برخی مس��ئولان ایجاد کردند این 
انجمن از هدف خود دور شده که به نفع صنعت 
فولاد نیس��ت، درگذش��ته همگی دور یک میز 
بودیم و درباره زنجی��ره تصمیم می گرفتیم، اما 
درحال حاضر کنسانتره تا شمش را که ۹3درصد 
از صنعت فولاد اس��ت را در یک طرف میز و در 
س��وی دیگر ۷درصد را قرار دادند، ضمن اینکه 
در ح��دود 3درصد از این ۷درص��د را نوردی ها 
تش��کیل می دهند که اکن��ون می خواهند جدا 

شوند.

 در جه��ان رقابت��ی امروز، افزای��ش بهره وری و 
کاهش هزینه ه��ا عنصری کلیدی ب��رای عملکرد 
بهت��ر س��ازمان ها و واحده��ای تولیدی به ش��مار 
می رود. به همین دلیل، ش��رکت ها سعی دارند تا 
با اتخاذ سیاس��ت های مناس��ب در زمینه مدیریت 
بهینه دارایی های فیزیکی خود، بیشترین بازدهی 
را از فرآین��د تولید خود حاصل کنند و هزینه های 
تعمی��ر و نگهداری خ��ود را به حداقل برس��انند. 
توج��ه به این مس��ئله در صنای��ع معدنی و فلزی، 
که فرآیند تولید آنها وابس��تگی زیادی به عملکرد 
تجهیزات و ماشین آلات دارد، از اهمیت دوچندانی 
برخوردار اس��ت. دارایی های فیزیکی هر س��ازمان 
به دارایی هایی اطلاق می ش��ود ک��ه عینی و قابل 
ش��مارش و محاس��به باش��ند. برای مثال، در یک 
کارخانه تولیدی، تمام��ی تجهیزات فرآیند تولید، 
تاسیسات، ماش��ین آلات، س��اختمان ها، زمین ها، 
خودروها و هر آنچه ماهیت فیزیکی داشته باشد و 
سازمان برای کسب آن هزینه کرده و پول پرداخته 
باشد دارایی های فیزیکی سازمان به شمار می روند. 
بدیه��ی اس��ت که مدیری��ت صحی��ح دارایی های 
فیزیکی و تجهیزات در حوزه های مختلف، خصوصا 
در سازمان های بزرگ صنعتی و معدنی، بر مواردی 
همچ��ون کاهش هزینه ها در دوره عمر هر دارایی، 
افزای��ش تولید و بهره وری نیروی کار، کنترل بهتر 
و موثرتر بودجه، افزایش بازگش��ت سرمایه گذاری 
و رش��د، ارتقای عملکرد زیست محیطی، ایمنی و 
سلامت، پش��تیبانی موثر در فرآیند تصمیم گیری، 
مهندسی دوباره سازمان، مدیریت ریسک، افزایش 
رضایت مندی مشتریان و ارتقای شهرت کسب وکار 

تاثیرگذار خواهد بود.
 گام در راه مدیریت دارایی ها �

صنای��ع معدن��ی و فل��زی از جمل��ه صنایع��ی 
هس��تند که فرآین��د تولید آنها وابس��تگی زیادی 
ب��ه برنامه ریزی و فرآیند پیوس��ته تولید دارد و در 
صورت فقدان نظام نت مناس��ب برای ماشین آلات 
و تجهی��زات در معدن و صنای��ع معدنی و مواجه 
ش��دن با خرابی های ناگهانی ک��ه گاهی موجب از 
دست دادن کامل ماش��ین آلات می شود، صدمات 
جبران ناپذیری بر تولید و پایداری آن وارد خواهد 
آمد. بنابراین استقرار سیستم مدیریت دارایی های 
فیزیک��ی ب��ه بهب��ود س��طح قابلی��ت  اطمینان و 
دس��ترس پذیری تجهیزات کمک شایانی می کند 
و با توجه به رابطه معم��ول عملیات  ها و مدیریت 
دارای��ی در مع��دن و صنای��ع معدن��ی، می ت��وان 
اظهار کرد ک��ه برنامه مدیری��ت دارایی باید یکی 
از اصلی ترین عوامل و نی��ز محرکی برای عملیات 
آنها باشد. با وجود استقبال صنایع مختلف از حوزه 
مدیریت دارایی فیزیکی صنایع متعدد در س��طح 
دنی��ا، از جمله صنایع معدنی، ب��ا توجه به جدید و 
کم س��ابقه بودن این موض��وع در ای��ران، تاکنون 
برنامه ری��زی ج��دی و گس��ترده ای در این حوزه 
انجام نش��ده اس��ت. البته مدیریت دارایی فیزیکی 
در صنایع مختلف، ازجمله ش��رکت های فولادی و 
مجموعه های نفتی، با ایجاد پایگاه دانشی، بر اساس 
اص��ول علم��ی در حال تدوین ش��دن و اس��تقرار 
اس��ت. در س��ازمان های ب��زرگ صنعت��ی، اجرای 
چرخ��ه نگهداری و تعمیرات بس��یار کلیدی، مهم 
و نیز بس��یار س��خت و زمان بر است. شرکت فولاد 
خوزستان، با توجه به برخورداری از نیروی انسانی 
متخصص و همکاری با شرکت های پیشرو در این 
زمینه، یکی از پیش��روان نظام های نت در س��طح 
کشور به شمار می رود. در این شرکت، تجهیزات به 
طور کلی به 3بخش »خیلی حساس«، »حساس« و 
»غیرحساس« تقسیم  شده اند و با توجه به عملکرد 
 EM آنها، فارغ از محل قرارگیری، از سیستم های
)تعمیر بعد از خرابی(، PM )نگهداری و تعمیرات 
تعمی��رات  و  )نگه��داری   TPM پیش��گیرانه(، 
به��ره ور فراگیر( و RCM )ن��ت مبتنی بر قابلیت( 
در کمیته های کاهش توقفات اس��تفاده می ش��ود. 
نمون��ه ای از فعالیت  ه��ای انجام ش��ده RCM در 
بخش فولادس��ازی، اجرای ط��رح پنل های آبگرد 
کوره  هاست که با انجام فعالیت  های اصلاحی روی 
آن، توقف��ات حدود 3۰ درصد کاه��ش یافت و با 
تثبیت اقدامات، روند بهینه و کاهش��ی توقفات در 

در سال های بعدی به وجود آمد.
منبع: فولاد خوزستان

ادامه دارد...

یادداشت

مدیریت دارایی های 
فیزیکی

)بخش اول(

محمود لندی  
معاون بهره برداری فولاد خوزستان
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معادن اجازه هیچ گونه اخذ مجوز جدید یا شروع فعالیت 
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مدی��ر کل میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی 
اس��تان س��منان گفت: اس��تفاده از ظرفیت مع��ادن نمک 
شهرستان گرمسار زمینه ساز توسعه و تعریف مقصدی جدید 

برای گردشگری است.
به گزارش ایرنا، مهدی جمال در نشس��ت بررسی مسائل 
و مشکلات معادن متروکه شهرستان گرمسار، افزود: احیای 
مع��ادن و معرفی معادن نمک به عنوان جاذبه گردش��گری 
در اشتغالزایی، رش��د اقتصادی و توسعه گردشگری منطقه 

موثر است.
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه گردش��گران در جس��ت وجوی 
مقصدهای جدید گردش��گری هس��تند، گفت: گردش��گری 
معدن��ی می توان��د ب��رای گردش��گران خاطرات مان��دگار و 

منحصر به فردی را به یادگار بگذارد.
نماینده مردم شهرستان های گرمسار و آرادان در مجلس 
ش��ورای اسلامی نیز بر رفع موانع حوزه گردشگری و معادن 
شهرس��تان های گرمسار، آرادان و شهر ایوانکی تاکید کرد و 
گفت: تلاش می ش��ود موانع و مشکلات موجود در چارچوب 
انعقاد تفاهمنامه در س��طح اس��تانی یا کش��وری پیگیری و 

برطرف شود. 
اردش��یر مطهری، فرماندار شهرستان گرمسار هم در این 
نشس��ت با اشاره به اهمیت همگرایی و همبستگی مسئولان 
برای پیگیری مشکلات حوزه گردشگری، تصریح کرد: برخی 
گمان می کنند اگر به صورت بخش��ی مسائل را دنبال کنند 
و ش��رایط را در ح��وزه فعالیت خود اصلاح ی��ا حفظ کنند، 
کافی خواهد بود اما این رویه برای مردم زیان بار اس��ت. وی 
با اشاره به نزدیکی شهرستان های گرمسار و آرادان به تهران 
و س��منان و وجود امکانات زیر بنایی مناس��ب و استعدادها 
و منابع طبیعی و معدنی بس��یار خوب در این شهرس��تان ها 
گفت: این شهرس��تان ها از موقعیت مناس��بی برای رش��د و 

توس��عه صنعت و معدن و گردش��گری برخوردار هستند. در 
ای��ن بین وحید رجایی، فرماندار گرمس��ار ب��ه وجود معادن 
نمک غنی در شهرس��تان گرمسار اشاره کرد و افزود: اکنون 
که کش��ور در تحریم اقتصادی قرار دارد باید شرایطی فراهم 
کرد تا از وابس��تگی به دیگر کش��ورها خارج شویم و یکی از 

بهترین راهکارها توسعه و تقویت حوزه گردشگری است.
وی اف��زود: ظرفیت مطلوب حوزه گردش��گری و س��ابقه 
تاریخی و معدنی گرمسار نشانگر لزوم تقویت زیرساخت های 
بخش گردش��گری است و این مس��ئله منوط به انسجام در 

همه حوزه ها است.
رجای��ی، جهش و توس��عه تولی��دات معدنی و اس��تفاده 
حداکث��ری از ای��ن بخ��ش را یک��ی از راهکارهای توس��عه 
اقتصادی دانس��ت و خاطرنش��ان کرد: رونق صنعت در گرو 
مش��ارکت جدی بخش خصوصی و س��رمایه گذاران است تا 
بستر و زمینه تحقق اقتصاد مقاومتی با تکیه بر تولید داخلی 

فراهم شود. 
در فاصل��ه ۱۵ کیلومتری غرب گرمس��ار و ۹۰ کیلومتری 
ته��ران در جاده های ایوانکی و گرمس��ار بیش از ۲۷ معدن 
نمک وجود دارد، این معادن در نوع خود بکر و منحصر به فرد 

است.

رئی��س پ��ارک عل��م و فناوری خراس��ان ش��مالی گفت: 
تس��هیلات طرح تولید ش��مش منیزیوم در نظر گرفته شده 
به یک ش��رکت دانش بنیان خراسان شمالی که از طرح های 
مصوب سفر رئیس جمهوری اس��ت، نهایی و با تعیین بانک 

عامل ابلاغ شد.
به گ��زارش ایرنا، مجی��د اجلالی اظهارک��رد: طرح تولید 
ش��مش منیزیوم از سوی ش��رکت دانش بنیان نوع یک آلفا 
از طرح ه��ای مصوب هیات دولت در س��فر س��ال گذش��ته 
رئیس جمهوری بود که با تفاهمنامه منعقد ش��ده با صندوق 
توسعه ملی قرار شد اعتبار لازم برای اجرای این طرح تامین 

شود.
وی گف��ت: ب��ا توج��ه ب��ه پیگیری هایی انجام ش��ده این 
تسهیلات مصوب و ابلاغ شد و بدین ترتیب صندوق توسعه 
مل��ی ۲۰ میلی��ون دلار تس��هیلات برای اج��رای این طرح 

تخصیص داده است.
مدیرعام��ل ش��رکت آلفا )آراد لی��ان فرآور آری��ا( نیز در 
این مورد گفت: در س��فر رئیس دولت به خراس��ان شمالی 
 طرح تولید ش��مش منیزیوم از س��وی این ش��رکت ارائه و 

مصوب شد.
مجی��د اجلالی اف��زود: ش��رکت آلفا در صنای��ع متالوژی 
و معدن��ی فعالی��ت می کند و به واس��طه توان مهندس��ی و 
مطالعاتی در زمینه پروژه های معدنی می تواند این طرح را با 

توان داخلی اجرا کند.
وی اف��زود: با س��اخت خط تولید ش��مش منیزیوم تحول 
صنعتی ب��زرگ در گرم��ه روی خواهد داد و ای��ن کارخانه 
می تواند با تولید ۶ هزار تن شمش منیزیوم گرمه را به قطب 

این صنعت تبدیل کند. 
وی ب��ا بیان اینکه م��واد اولیه این خط تولی��د در معادن 
دولومی��ت گرم��ه و جاجرم وج��ود دارد و توان مهندس��ی 

اج��را نی��ز داخل��ی اس��ت اظهار ک��رد: ب��ا راه ان��دازی این 
کارخان��ه و خ��ط تولی��د می توان ب��رای ۲۰۰ نف��ر به طور 
 مس��تقیم اش��تغالزایی و منطقه را به ی��ک منطقه صنعتی 

تبدیل کرد.
اجلال��ی افزود: جدای از تس��هیلات کاره��ای اجرای این 
طرح آغاز و با توجه به اهمیت موضوع و برای تس��ریع امور 
پنج هکتار زمین صنعتی نیز ش��رکت شهرک های خراسان 
 ش��مالی و حت��ی تجهیزات م��ورد نیاز نیز خریداری ش��ده 

است.
وی اظه��ار امیدواری ک��رد که با دریافت تس��هیلاتی که 
مصوب و نهایی شده است، تا یک سال آینده این کارخانه به 
بهره وری برسد. در دومین سفر استانی کاروان تدبیر و امید 
به خراسان ش��مالی ۱۳۲ پروژه عمرانی، خدماتی و زیربنایی 
به بهره برداری رسید که برای اجرای این طرح ها در مجموع 
8ه��زار و ۴۲۰میلی��ارد ریال و ۵۹۴ میلیون ی��ورو از منابع 
دولتی و نیز ۶هزار و ۳۷۰میلیارد ریال اعتبار از منابع بخش 
خصوصی سرمایه گذاری شده که با اجرای این طرح ها برای 
۱۱ هزار و ۷8۴ نفر اشتغال ایجاد شده است.خراسان شمالی 
دارای ۱۷شرکت دانش بنیان است که زیرپوشش پارک علم 

و فناوری  فعالیت می کنند.

اعتبار تولید شمش منیزیوم خراسان شمالی نهایی شدمعادن نمک گرمسار فرصتی برای گردشگری

معادن نطنز تهدیدی برای زیستگاه  حیات وحش

مدیرعامل ش��رکت س��نگ آهن مرکزی ایران بافق گفت: 
بزرگترین کارخانه گندله س��ازی کشور در سه چاهون بافق 

تست تولید شد و به زودی به بهره برداری می رسد.
به گزارش فارس، رضا فلاح در حاش��یه تس��ت تولید این 
کارخانه گفت: در س��ال جهش تولید و با تلاش متخصصان 
داخلی کارخانه گندله س��ازی س��ه چاه��ون بافق تا یک ماه 

دیگر به بهره برداری کامل می رسد. 
وی اف��زود: این کارخانه حلقه حیاتی میان س��نگ آهن و 

فولاد است و تست تولید آن با موفقیت انجام شد.

فلاح گفت: در ش��رایط تحریم و شیوع کرونا کار تجهیز و 
راه اندازی متوقف نش��د و با همه  مشکلات این مهم در بافق 

محقق شد.
مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران بافق افزود: در 
این تست ۹دیسک روزانه بیش از ۱۵۰تن گندله خام تولید 
می کنند و درحال حاضر حدود ۲۵درصد ظرفیت تولید شد. 
وی افزود: ظرفیت اسمی کارخانه روزانه ۱۷هزار تن گندله 
اس��ت که این میزان تولید برای تولید سالانه ۵میلیون تن 
گندله ضروری است. مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی 

ای��ران باف��ق گفت: این کارخان��ه با س��رمایه گذاری ۴هزار 
میلیارد تومان و س��ود س��الانه هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان، 
تح��ول بزرگی را در اقتصاد و آبادانی منطقه بافق به ارمغان 

دارد.
وی اف��زود: ظرفی��ت اش��تغالزایی این کارخان��ه بیش از 

۵۵۰نفر مستقیم و بیش از ۲هزار نفر غیرمستقیم است.
فلاح گفت: با راه ان��دازی این طرح، ماده اولیه تعدادی از 
واحد های فولاد س��ازی به روش احیا مستقیم تامین شده و 
از خروج معادل ارزش افزوده ایجاد شده جلوگیری می شود.

وی افزود: ارزش افزوده تبدیل کنس��انتره س��نگ آهن به 
گندله بسیار زیاد و دوره های بازگشت سرمایه در طرح های 
گندله س��ازی حدود ۲ تا ۳س��ال اس��ت که با راه اندازی آن 
س��الانه از خام فروشی بیش از ۲ میلیون تن کنسانتره آهن 

جلوگیری شود.
مدیرعامل سنگ آهن مرکزی بافق گفت: دسترسی آسان 
به راه آهن سراسری کشور، وجود مراکز مصرف این محصول 
در منطقه، و اش��تغالزایی از مهم ترین مزایای س��اخت این 

کارخانه در بافق است.

بهره برداری از بزرگ ترین کارخانه گندله سازی دربافق 

منطقه ک��وه کرکس از مناطق ش��کار ممنوع 
و یک��ی از مناطق با اهمیت کوهس��تانی اس��ت 
ک��ه نق��ش مهم��ی در دامپروری، تأمی��ن آب و 
محیط زیس��ت منطقه دارد؛ با وج��ود این، بیش 
از ۵س��ال اس��ت که با وجود اعتراض��ات مردم و 
مس��ئولان، عملیات معدن داری، این منطقه را تا 

آستانه بحران پیش برده است.
بیش ترین عملیات معدن داری شهرستان نطنز 
در روس��تاهای اوره، کمجان و شهر طرق رود در 
حال انجام اس��ت و در حری��م این مناطق تعداد 
زی��ادی مجوز معدن صادر ش��ده ک��ه هم  اکنون 
مش��غول اس��تخراج انواع سنگ هس��تند؛ وجود 
بیش از ۶۰ معدن س��نگ نطنز باعث ش��ده که 
بسیاری از روس��تاها با مخاطرات محیط  زیستی 

روبه رو شوند.
 این درحالی است که مسئولان تخریب ناشی 
از بهره برداری را از عواقب توس��عه و آن را ناگزیر 
می دانن��د؛ وجود بیش از ۶۰ مع��ادن در منطقه 
نطن��ز و ۳ روس��تای مجاور آن موجب ش��ده تا 
اثرات جانب��ی فعالیت های معدنی افزایش یابد و 
برای اهالی روس��تا مش��کلاتی را به وجود آورده 
اس��ت. نزدیکی مع��ادن به روس��تاهایی از جمله 
»اوره« و همچنی��ن مجاورت آن با منابع طبیعی 

و زیست محیطی مانند دشت های طبیعی، قنات  
و رودخانه، تبعات  زیس��ت محیطی بهره برداری از 
این معادن را در منطقه افزایش داده است و این 
خود زنگ خطری برای ساکنان روستاهای نطنز 
ب��ه صدا درآورده اس��ت. به گفته یک��ی از اهالی 
منطقه بی��ش از ۳ دهه از آغ��از فعالیت معدنی 
در ش��هر نطنز می گ��ذرد اما ش��واهد میدانی و 
تصاویر و گزارش های منتش��ر شده از روستاها و 
محیط زیس��ت اطراف معادن منطقه نطنز نشان 
می دهد که متاسفانه بر روند بهره برداری از منابع 
معدنی نظارتی انجام نشده و معدن داران بی توجه 
به شرایط زیست محیطی فعالیت اقتصادی خود 
را گس��ترش داده ان��د. ع��لاوه  بر این ب��ا افزایش 
فعالیت مع��ادن در منطقه فعالیت این معادن به 
صورت غیر قانونی وارد حریم روستاها نیز شده و 

بخش هایی از آن را تخریب کرده  است.

به دنبال راهکار �
رمضانعلی فردوس��ی، فرماندار شهرستان نطنز 
در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: با توجه به بیان 
اعتراض��ات و انتقادات مردم نس��بت به فعالیت 
معادنی که موجب تخریب محیط زیس��ت و بعضا 
حاش��یه روس��تاها شده اند مقرر ش��د نشستی با 
حضور مدیر کل صنعت، معدن وتجارت اس��تان 
اصفهان با حضور معدن داران و معترضان برگزار 

شود. 
وی ضمن تاکید بر ایجاد یک راهکار برای رفع 
مشکلات به وجود آمده به واسطه فعالیت معادن 
در اطراف روس��تاهای این شهرستان افزود: این 
قدامات با این هدف انجام می شود تا یک  راهکار 
مناس��بی برای ادامه فعالیت معادن و همچنین 
مصون ماندن محیط زیست و ساکنان  روستاها در 

نظر گرفته شود.

مخالفت با فعالیت  �
محمدآقا مرادی، رئیس شورای شهر نطنز نیز در 
گفت وگو با تسنیم درباره فعالیت دوباره معدن گنبد 
باز اظهارکرد: فعالیت این معدن س��نگ قطعا نمای 
زیبای نطنز را از بین خواهد برد و ش��ورای اسلامی 
شهر نطنز مخالف فعالیت معدن در محدوده گنبد 

باز واقع در پشت کارخانه نساجی است.
خدشه بر چهره شهر �

تقی خطیری، نایب رئیس ش��ورای ش��هر نطنز 
نیز در گفت وگو با تس��نیم اظهارکرد: بهره برداری 
قانون��ی از مع��ادن و پرداخت ع��وارض دولتی آن 
برای هزینه کرد در ش��هر مهم است و ما مخالفتی 
با کارک��رد قانونی معادن نداریم، ول��ی درباره این 
مع��دن چ��ون چهره ش��هر را از بی��ن خواهد برد، 
مخال��ف فعالیت آن هس��تیم و مخالف��ت خود را 
اعلام می کنی��م. محمود آقادوس��تی، رئیس اداره 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت شهرس��تان نطنز در 
گفت وگو با تسنیم ضمن اش��اره به درباره فعالیت 
ای��ن معدن پش��ت گند ب��از اظهارکرد: بر اس��اس 
مصوبه ش��ورای عالی معادن، هی��چ معدن جدیدی 
در شهرس��تان نطنز اجازه فعالیت نخواهد یافت و 
به طور جدی پیگیری اج��رای قانون در این مورد 

خواهد بود.

مجوز جدید نمی دهیم �
مرتضی باصریان، دادستان شهرستان نطنز هم 
پیش از این ضمن اشاره به فعالیت دوباره معدن 
گنبد باز شهرس��تان نطنز اظه��ار کرد: در زمینه 
اجرایی شدن هر چه بهتر رأی شورای عالی معادن 
اج��ازه هیچ گونه دریافت مجوز جدید یا ش��روع 
فعالیت جدی��د را نخواهد داد و در این زمینه به 

صورت قانونی با متخلفان برخورد می شود.
وی اف��زود: به بهره برداران معادن شهرس��تان 
نطنز هش��دار داده می ش��ود با در نظ��ر گرفتن 
تمامی موازین قانونی به ویژه رأی ش��ورای عالی 
معادن و در نظر گرفت��ن حقوق عامه از هرگونه 
ورود خس��ارت به انفال عمومی، محیط زیست و 

اراضی و باغات مردم خودداری کنند.
باصری��ان اف��زود: لازم اس��ت تا مع��دن داران 
در ص��دد رفع معض��لات پیش آم��ده، برآیند تا 
همان گونه فعالیت ها س��بب رش��د و شکوفایی 
تمام منطقه و تحقق ش��عار سال رهبری معظم 
انقلاب اس��لامی که جهش تولید است، شود در 
غیر این صورت عواقب قضایی س��نگینی را بیش 
از پی��ش درب��ردارد و در این باره با هر مس��ئولی 
 ک��ه در انج��ام وظای��ف محول��ه کوتاه��ی کند، 

برخورد می شود.

انجام عملیات بازسازی 
 معدن زغال سنگ 

در گلستان
منابع کارگری در استان گلستان از انجام عملیات 
نوس��ازی معدن زغال سنگ زمس��تان یورت )واحد 

شمال شرق( با حدود ۴۰ کارگر خبر دادند.
به گزارش ایلنا، منابع کارگری در استان گلستان 
با اعلام اینکه عملیات بازس��ازی معدن زغال سنگ 
»زمس��تان یورت ش��رق« حدودا از ۶ ماه قبل آغاز 
ش��ده اس��ت، گفتن��د: فعالیت معدن زغال س��نگ 
زمس��تان یورت )واحد شمال ش��رق( به دلیل آنچه 
که رعایت نش��دن ایمن��ی کار و نامرغوب بودن نوع 
زغال سنگ عنوان می شد از حدود سال های ۹۵تا۹۶ 

متوقف شده است.
آنها در تش��ریح علت تعطیلی ای��ن واحد معدنی 
گفتند: چند سال پیش با تصمیم مدیران مرکزی در 
شاهرود سمنان فعالیت تولید زغال سنگ در معدن 
زمس��تان یورت ش��رقی متوقف ش��د و نیروی های 
ش��اغل در ای��ن واحد ب��ه بخش غرب��ی انتقال داده 
ش��دند. اما از ماه های پیش این واحد معدنی ازسوی 
یک��ی از پیمان��کاران قدیمی ب��رای بهره برداری در 
دس��ت آماده س��ازی قرار گرفته اس��ت. به گفته این 
کارگران، انفجار ی که در معدن زمستان یورت اتفاق 
افتاده بود در تونل شماره یک معدن زمستان یورت 
غربی رخ داده بود که در نتیجه آن س��ایر تونل های 

زیرمجموعه شمال شرق تعطیل موقت شدند.
آنها با بیان اینکه سرمایه زیادی در معدن زمستان 
یورت ش��رق هزینه ش��ده و هم اکن��ون تجهیزات و 
ماش��ین آلات زیادی در این مع��دن وجود دارد، در 
ادام��ه افزود: اگ��ر از تجهیزات و ماش��ین آلات این 
واحد معدنی مراقبت وحفاظت نشود به مرور از بین 

خواهند رفت.

 هزینه کرد 
 ۴۰۰ میلیارد ریالی 

برای مجتمع نفلین سینیت
معاون ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران از 
پیشرفت فیزیکی 8۰ درصدی فاز توسعه ای مجتمع 
نفلین سینیت کلیبر خبرداد و گفت: برای این طرح 

تاکنون ۴۰۰ میلیارد ریال هزینه شده است.
ب��ه گزارش مهر، حس��ام مقدمعل��ی در بازدید از 
س��اخت فاز توسعه ای مجتمع نفلین سینیت کلیبر 
در جم��ع خبرن��گاران اظهار ک��رد: مجتمع نفلین 
س��ینیت کلیبر تنها یکی از واحدهای تابعه شرکت 
تهی��ه و تولید مواد معدنی ایران بوده و کاملا دولتی 
است که در یک مزایده به شرکتی صاحب صلاحیت 

واگذار شد.
مع��اون ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی ایران 
ادامه داد: این شرکتی که در مزایده واگذاری مجتمع 
نفلین سینیت کلیبر برنده شده است، توانست برای 
توسعه هرچه بیش��تر این مجتمع از سرمایه گذاران 
ایرانی و چینی نیز اس��تفاده کند. وی افزود: یکی از 
سیاس��ت های دولت این بود که فعالیت های معدنی 
ب��ه بخش خصوصی واگذار ش��ود و ش��رکت تهیه و 
تولی��د م��واد معدنی ایران بر اس��اس تصمیم دولت، 
برون س��پاری فعالیت ها را در اولویت کاری قرار داد 
که واگذاری مجتمع نفلین س��ینیت کلیبر به بخش 
خصوصی در زمینه اجرای سیاس��ت های دولت بوده 
است. مقدمعلی بابیان اینکه در واگذاری فعالیت های 
معدنی به بخش خصوصی، بر حفظ وضعیت تولید و 
تس��هیل سرمایه گذاری تاکید داریم، گفت: از این رو 
دولت مصمم است تا زمینه حضور سرمایه گذاران و 
فعالیت آنها را در حوزه تولید و اش��تغال فراهم کند.
معاون بهره برداری و اکتش��اف شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران از پیش��رفت فیزیکی 8۰ درصدی 
فاز توسعه ای مجتمع نفلین سینیت کلیبر خبر داد و 
گفت: تا تکمیل فاز توسعه ای، میزان تولید محصول 
نفلی��ن س��ینیت کیفی در مجتمع نفلین س��ینیت 
کلیبربه ۱۵۰ هزار تن خواهد رسید.وی تصریح کرد: 
تا به حال حدود ۴۰ میلیارد تومان به صورت ریالی و 
ارزی در فاز توسعه ای مجتمع نفلین سینیت کلیبر 
هزینه ش��ده اس��ت که برای تکمیل و بهره برداری از 
این پروژه بایستی حدود ۲۰ میلیارد تومان دیگر نیز 
هزینه ش��ود. مقدمعلی اضافه کرد: محصول تولیدی 
مجتمع نفلین س��ینیت کلیبر نویدبخش این است 
که ایران با داش��تن ذخای��ر غنی و تولید محصول با 
کیفیت به قطب تولید نفلین سینیت در دنیا تبدیل 
خواهد ش��د. معاون بهره برداری و اکتش��اف شرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی ایران، دلیل تأخیر در اجرا و 
تکمیل فاز توسعه ای مجتمع نفلین سینیت کلیبر را 
تحریم های امریکا و شیوع ویروس کرونا عنوان کرد 
و یادآور ش��د: تحریم های امریکا در تأمین تجهیزات 

صنایع معدنی به مشکلات را به وجود آورده است.

روی خط خبر

گ�روه معدن:  فعالیت معادن در حاش��یه روس��تاهای نطن��ز موجب بروز 
مخاطراتی ش��ده  و لازم است تا مس��ئولان برای رفع مشکلات مردم تمام 

تلاش خود را به کار بگیرند.
به گزارش تس��نیم، در چند دهه اخیر، با گس��ترش معادن و اس��تخراج 
از زمین، بسیاری از زیس��تگاه های حیات وحش و مراتع سرسبز کشور در 
خطر نابودی قرار گرفته اند و بسیاری از معادن با رعایت نکردن هشدارهای 

محیط زیستی مشکلاتی را برای منابع طبیعی به وجود آورده اند.
منطقه زیبای کرکس شهرستان نطنز جزو مناطق حفاظت شده طبیعی 
به ش��مار می آید به نحوی که این منطقه سرش��ار از منابع زیست محیطی 
مانند دش��ت حاصل خیز و معادن مختلف اس��ت و علاقه مندان به طبیعت 

می توانند از این طبیعت بکر و زیبا در شهرستان نطنز استفاده کنند.
منطق��ه نطنز جاذبه های گردش��گری بس��یاری دارد و به دلیل ش��رایط 
زیس��ت محیطی دارای زمینه ه��ای دام داری و کش��اورزی فراوانی اس��ت؛ 
ای��ن منطقه ب��ه دلی��ل جاذبه ه��ای گردش��گری جنبه ه��ای بین المللی 
نی��ز پی��دا ک��رده و یک��ی از مناط��ق مش��هور آن روس��تای ابیانه اس��ت 
 ک��ه همه س��اله س��یل گردش��گران داخل��ی و خارجی را به س��مت خود 

جذب می کند.
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 Freeport مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی
MCMoran می گوی��د عرض��ه ک��م م��س 
در بورس ه��ای کالایی که ناش��ی از موجودی 
کم آن می باش��د یک ش��انس خوب برای این 
محصول آن هم در دوران رکود به ش��مار می 

رود.
به گزارش مع��دن۲۴، مدیرعامل ش��رکت 
معدن��ی Freeport MCMoran معتق��د 
است در زمان از سر گیری مجدد فعالیت های 
اقتصادی، به فلزات به عنوان یک منبع س��ود 

نگاه می ش��ود. ریچارد ادکرسون در کنفرانس 
تولیدکنندگان مس در امری��کا اظهارکرد که 
وضعی��ت تامین م��س در زم��ان همه گیری 
کروناوی��روس تحت تاثیر قرار گرفته اس��ت و 
موج��ودی معدن��ی و قراضه فلز س��رخ کم تر 
شده اس��ت. وی اعتقاد دارد که این موجودی 
در ه��ر دو بخش در ط��ی ماه های اخیر کمتر 

هم خواهد شد.
وی اف��زود: به طور معم��ول در زمان رکود، 
موج��ودی م��واد معدنی افزای��ش می یابد و با 

بهبود شرایط، وضعیت تامین هم بهتر می شود 
اما درحال حاض��ر با وجود کمب��ود موجودی 
مس، با آغ��از مجدد فعالیت ه��ای اقتصادی، 
مس و فلزات به عنوان یک منبع اصلی س��ود 

به شمار می روند.
گفتنی است که عرضه مس در بورس فلزات 
لندن در امسال به میزان ۱۴۴ هزار و ۵۲۵ تن 
ش��روع ش��د و در زمان اوج خود یعنی اواسط 
ماه می به ۲۸۲ هزار تن رسید و تا حال حاضر 

کاهشی ۱۴۴ هزار تنی داشته است.

موجودی ورق گرم )HRC( در چین هنوز هم 
در س��طح بالایی قرار دارد و دلیل این موجودی 

بالا، قیمت های بالاست.
ب��ه گزارش کالاخبر، دلی��ل دیگر برای افزایش 
موج��ودی ورق گرم در چین، س��یل در بعضی از 
ش��هرهای چین بوده که سبب ش��ده تحویل در 

برخی مناطق به تعویق بیافتد. 
گزارش ش��ده اس��ت که موجودی ن��ورد گرم 
فولادسازان چینی در هفته منتهی به ۲۴ جولای 
حدود ۲.۳ درصد افزای��ش یافته و به حدود ۳.۹ 

میلیون تن رس��یده اس��ت. ای��ن پنجمین هفته 
متوالی است که بازار افزایش موجودی نورد گرم 

را تجربه می کند بود. 
ای��ن س��طح از موج��ودی همچنی��ن ح��دود 
۱۲.۷۸درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

بیشتر است.
تولید فولادس��ازان نی��ز درحال حاضر در حال 
افزایش اس��ت ک��ه این امر ناش��ی از ب��الا بودن 
قیمت ها و حاش��یه س��ود مناس��ب تولی��د این 

محصول است.

رشد موجودی ورق گرم چین شانس خوب مس تحت تاثیر کمبود موجودی 

معدن کاران کرونایی ردیابی می شوند! 

 تقویت قیمت بیلت
 در بازار ترکیه

در هفت��ه ای که گذش��ت افزای��ش قیمت قابل 
توجهی در بازار بیلت ترکیه مشاهده شد که علت 
عمده آن ب��الا رفتن قیمت قراض��ه وارداتی اعلام 

شده است.
به گزارش فولاد ای��ران، تقاضای خوب بیلت در 
بازار داخل��ی نیز به افزایش قیم��ت این محصول 
دامن زده، این درحالی است که بخش های واردات 

و صادرات ترکیه فعالیت چندانی ندارند.
فروش��ندگان بیلت CIS برای حمل س��پتامبر 
ت��ن  در  دلار  ت��ا ۴۰۵  قیم��ت ۴۰۰  پیش��نهاد 
CFR ب��ه ترکیه ارائه داده اند که نس��بت به هفته 
 گذش��ته ۵ ت��ا ۱۰ دلار در ت��ن افزای��ش داش��ته 

است.
مت��ال اکس��پرت گ��زارش داده ک��ه در آخرین 
مذاک��رات انج��ام ش��ده، صادرکنن��دگان قراضه 
قیمت ه��ای پیش��نهادی را افزای��ش داده ان��د به 
گونه ای که در اوایل هفته، یک ش��رکت مس��تقر 
در اس��کندرون محموله قراضه مخلوط )۸۰-۲۰( 
را برای تحویل در ماه آگوس��ت از یک صادرکننده 
امریکای��ی به قیمت ۲۶۹.۵ دلار در تن س��ی اف ار 

خریداری کرد.
فولادس��ازان ترکیه به دنبال محموله های قراضه 
برای حمل آگوس��ت هس��تند و در این بین شاهد 
افزای��ش قیمت محصولات نهای��ی فولاد در ترکیه 
هستیم. فعالان بازار می گویند »قیمت محصولات 
نهایی س��ریع تر از قیمت مواد اولیه در حال رش��د 
است.« در نتیجه صادرکنندگان امریکایی تصمیم 
ب��ه افزایش قیمت ه��ای پیش��نهادی قراضه خود 

گرفته اند.
اخرین قیمت پیش��نهادی قراض��ه )۸۰: ۲۰( از 
ساحل شرقی ایالات متحده روی ۲۷۰ دلار در تن 

سی اف ار ترکیه بوده است.

خبر

اپلیکیشن                    C - ۱۹ یک برنامه کاربردی 
برای تلفن همراه است و هنگامی که فرد با افرادی 
که مبتلا به کووید-۱۹ است ملاقات داشته باشد 
ردیابی می ش��ود. درحال حاضر اس��تفاده از این 
اپلیکیش��ن در س��ایت ها و دفاتر معدنی سراسر 

جهان مورد استفاده قرار می گیرد.
به گزارش گسترش نیوز ، بعد از وقوع پاندمی 
کرونا در سراسر جهان، شرایط کاری در صنعت 
و مع��دن دچ��ار دگرگونی  ش��د و روش هایی به 
منظ��ور پیش��گیری و مقابله با ای��ن ویروس در 
محیط های کاری انجام شد که ضدعفونی کردن 
فض��ای محیط کاری و تب س��نجی از کارگران، 
اقدام��ی بود که تمامی صنعتگران و معدن کاران 

خود را مکلف به انجام آن کردند. 
در ای��ن می��ان ردیاب��ی اف��راد مبت��لا ب��ه 
کووید-۱۹ یک اق��دام جالب و منحصربه فردی 
 بود که در دس��تور کار برخی از ش��رکت ها قرار

 گرفت. 
 به گ��زارش گس��ترش نی��وز، گ��روه معدنی

 ) BHP )ASX، LON: BHP در تلاش است 
تا اپلیکیشن                                       را در معادن شیلی به 
کار گیرد. به گفته رسانه های محلی بزرگ ترین 
ش��رکت معدن کاری جهان این ایده را به وزارت 
عل��وم و دیگ��ر معدن کارانی که در کش��ورهای 
 امری��کای جنوب��ی فعالیت می کنند، پیش��نهاد 

داده است.

اپلیکیشن                     چیست؟ �
اپلیکیشن                          یک برنامه کاربردی 
ب��رای تلفن همراه اس��ت و هنگام��ی که فرد با 
اف��رادی که مبتلا به کووید-۱۹ اس��ت ملاقات 

داشته باشد ردیابی می شود. 

درحال حاضر اس��تفاده از این اپلیکیش��ن در 
 سایت ها و دفاتر معدنی سراسر جهان مورد استفاده

قرار می گرد.
شرکت BHP اعلام کرده از ماه می و از زمان 
رونمایی این اپلیکیش��ن تاکنون بیش از ۶ هزار 

ب��ار از س��وی کارگران معادن و مهندس��انی که 
و   Escondida، Cerro Colorado در، 
Spence ش��یلی فعالیت می کنند دانلود شده 

است.
بهره گیری از این اپلیکیش��ن در واقع می تواند 

مکم��ل اقدامات پیش��گیرانه مقابله ب��ا کرونا از 
جمل��ه فاصله گ��ذاری اجتماعی، تب س��نجی، 
 ضدعفونی کردن فضاها و تجهیزاتی که بیش��تر 
 در مع��رض لم��س ک��ردن افراد ق��رار می گیرد 

باشد.
در صورتی که تس��ت کووی��د-۱۹ یک کارگر 
BHP در ی��ک مکان خاص مثبت اعلام ش��ود 
کارگران��ی ک��ه در آن بخ��ش فعالی��ت دارند از 
طریق اپلیکیش��ن اطلاع رسانی می شود. کمیته 
ایمن��ی همچنین اطلاعات منطق��ه آلوده را به 
 منظ��ور انج��ام اقدامات ضدعفون��ی را دریافت 

می کند.
س��رویس موقعیت یاب تلفن همراه و بلوتوث 
ابزاری اس��ت ک��ه به منظور دریاف��ت اطلاعات 
مرب��وط به افرادی اس��ت که در مج��اورت افراد 
مبتلا به کرونا ویروس هستند مورد استفاده قرار 
می گی��رد و به منظور حفظ محرمانگی اطلاعات 
ب��ا رمزن��گاری و رمز عبور محافظت می ش��ود و 
در صورت��ی ک��ه براس��اس قانون ب��ه اطلاعات 
 آن نی��ازی نباش��د، اطلاع��ات آن بعد از ۲۱ روز 

حذف می شود.
در وب س��ایت معدنچی��ان آم��ده اس��ت: به 
هی��چ عن��وان از اطلاعات��ی که در اپلیکیش��ن 
Tracer ۱۹-C به منظ��ور ردیابی افراد مبتلا 
ب��ه کرونا ویروس به ثبت رس��یده اس��ت برای 
اهداف دیگری به ج��ز ضدعفونی کردن مناطق 
 آل��وده در س��ایت های معدنی BHP اس��تفاده 

نخواهد شد.

گروه معدن

Trace

Trace
Trace

  C - ۱۹              
C - 19

TraceC - ۱۹
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بورس تا چه زمانی جذاب است؟

ورود ۹۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بورس

نقش دولت در تعیین مسیر معاملات بورس

ش��اید اگ��ر چند س��ال پیش صحب��ت از بورس و 
اصطلاحات آن می ش��د کمتر کس��ی نس��بت به آن 
واکنش نش��ان م��ی داد. امروز، ام��ا میلیون ها ایرانی 
کدبورسی گرفته و مشغول دادوستد در بازار سرمایه 
هستند، جایی که می خواهند ارزش پو ل شان از تورم 
جا نماند و البته در این میان رشد نقدینگی نیز عامل 

مهم در بالا رفتن شاخص بورس تلقی می شود.
کارشناسان، اما این روز ها نسبت به موج نقدینگی 
وارد ش��ده در بورس هش��دار می دهند. اینکه رش��د 
صعودی ش��اخص در چن��د ماه گذش��ته می تواند با 
سقوطی همراه ش��ود که نه تنها عده ای در این بازار 
متضرر ش��وند که نقدینگی بیرون آم��ده هر بازاری 
را ب��ه هم بریزد. در این میان، اما بازار ش��ایعات هم 
داغ ش��ده اس��ت. ع��ده ای می گویند ب��ازار بورس تا 
ش��هریور صعودی اس��ت و عده ای این حد زمانی را 
تا انتخابات ریاست جمهوری امریکا تعیین کرده اند، 
اما به راستی می توان به راحتی برای رونق بورس حد 
زمانی تعیین کرد؟ در این صورت باید منتظر بود که 

بورس با یک ریزش ناامیدکننده رو به رو شود.
کارشناس��ان، ام��ا معتقدند اساس��ا مش��کل تازه 
واردان ب��ه بورس ن��گاه کوتاه مدت آنها ب��ه این بازار 
اس��ت؛ بنابراین اگر فرهنگ س��ازی درس��ت درباره 
س��رمایه گذاری در بازار بورس انجام ش��ود در نهایت 

این ضرر متوجه هیچ سرمایه گذاری نخواهد شد.
بازار بورس تا چه زمانی جذاب است؟ �

احسان رضاپور، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو 
ب��ا اقتصاد 24 می گوید: نگ��رش افرادی که تازه وارد 
بورس می ش��وند کوتاه مدت اس��ت. گاها افرادی که 
برای مش��اوره مراجعه می کنند ب��ا این پیش فرض 
قصد ورود به بازار بورس را دارند که تا آخر س��ال، تا 
آخر تابس��تان و یا تا آخر پاییز بورس خوب اس��ت و 

ما برای جانماندن از رشد سرمایه گذاری می کنیم.
وی می افزاید: متاس��فانه آخرین انتظار افرادی که 
ب��ه بورس می آیند آخر امس��ال اس��ت. این موضوع، 
ض��رورت ایجاد جذابیت های جدید در بازار س��رمایه 
را ایج��اب می کن��د. در واق��ع بهتر اس��ت بتوانیم با 
راهکار هایی میزبان خوبی برای افرادی که به واسطه 
عرضه اولیه ها یا عرضه های دولتی وارد بازار می شوند 

باش��یم و این اف��راد را به صورت بلندم��دت در بازار 
سرمایه نگهداریم.

رضاپور اظهار کرد: به واس��طه رش��د پرشتابی که 
در بازار وجود دارد، ممکن است نتوان بازدهی مورد 
انتظ��ار افراد را ب��ا فاکتور هایی غی��ر از افزایش نرخ 
دلار و تورم برای ش��ان رقم زد. پ��س باید با طراحی 
ابزار های جدید سرمایه گذاری، ایجاد صندوق ها برای 
جذب منابعی که ب��ازده بورس گرفتند و حرکت آن 
به س��مت پروژه های جدید ای��ن نقدینگی فعال در 
بازار س��رمایه را به س��مت تولید و توسعه زیربنایی 
در صنع��ت و تولید هدایت کرد تا ظرف چند س��ال 
آینده ش��اهد افزایش تولید ناخالص داخلی در کشور 
باش��یم. در غیر این صورت این نقدینگی می تواند به 
س��مت بازار های کمتر جذاب حرکت کرده و در آن 
بازار ه��ا التهاب ایجاد کند که دود آن خس��ارت ها به 

چشم مردم رود.
وی در پاس��خ به این س��وال که ح��د زمانی رونق 
بورس کجاس��ت؟ می گوید: آنچه به نظر می رسد این 
اس��ت که دولت تمایل دارد تا زمان عرضه دارا سوم، 
بورس همچنان جذاب باشد. هرچند سایر مولفه های 
سیاس��ی، اجتماعی و... نیز ب��ا آن همراهی کند، اما 

در نهایت اگر دید بلندمدتی در بازار س��رمایه داشته 
باش��یم احتمال ضرر بسیارکم اس��ت، حداقل تجربه 

چند سال گذشته این مسئله را ثابت کرده است.
تیغ دولبه بورس �

این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه تصری��ح می کند: 
بنابرای��ن نقدینگی موجود در ب��ورس مانند یک تیغ 
دو لبه اس��ت، چراکه ن��گاه کوتاه مدت تازه واردان به 
بورس می تواند برای س��ایر بازار ها خطرآفرین باشد، 
اما اگر این منابع به س��مت مزیت های نس��بی تولید 
مانن��د صنای��ع نیروگاهی، پتروش��یمی و پالایش��ی 
حرکت کند، نتیجه آن مس��تقیم ب��ه اقتصاد خانوار 

برمی گردد.
 وی می افزای��د: این وظیفه حاکمیتی اس��ت که با 
ابزار ه��ای مختلف مانند ان��واع صندوق ها و ابزار های 
تامی��ن مالی با تعریف پروژه ه��ای خوب نقدینگی را 

فعال و به سمت زیر ساخت ها هدایت کند.
 رضاپ��ور همچنی��ن تاکید می کن��د: در کنار همه 
این ها باید به طور وس��یع فرهنگ س��ازی برای چند 
10 میلیون س��هامدار بازار سرمایه انجام شود. بستر 
امروز بسیار برای ای ن نوع از توسعه در کشور فراهم 

است و باید از آن بهره برد.

این کارش��ناس بازار سرمایه می گوید: پیش از این 
اگ��ر راجع به صندوق ه��ا، اوراق مال��ی و... صحبتی 
می شد کسی به آن گوش نمی داد، اما امروز با آمدن 
س��هام عدالت درگیری مردم با این مفاهیم بیش��تر 
ش��ده و گوش ها بیشتر آماده ش��نیدن انواع ابزار ها و 

روش های سرمایه گذاری در بورس هستند.
 در نتیجه اگر آموزش درست انجام شود و کارآیی 
تخصیص��ی منابع در بورس ارتقاء پیدا کند قطعاً این 
فرص��ت می تواند تبدیل به یک اتفاق مهم در اقتصاد 

کشور شود.
رضاپور یادآور ش��د: امروز فرصت خوبی اس��ت که 
مردم را مطلع کرد تا س��رمایه گذاری در شرکت های 
خ��وب و صندوق های خ��وب انجام دهن��د در بلند 
 م��دت ب��ازده آنه��ا چندی��ن براب��ر س��ایر بازار های 

غیرمولد است.
 وی می افزای��د: در فرهنگ س��ازی ک��ه ب��ه عهده 
انتظ��ارات  اص��لاح  اس��ت  حاکمی��ت  و  رس��انه ها 
غیرمتع��ارف از ب��ازار س��رمایه مهم اس��ت و اینکه 
ب��ازار س��رمایه ب��ا توج��ه ب��ه ش��واهد و اع��داد و 
 ارق��ام در بلن��د م��دت می توان��د بهتری��ن ج��ای 

سرمایه گذاری باشد.

رئیس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان 
نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود 
این حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کش��ور به 
شمار می رود و باید به عنوان فرصتی برای تامین مالی 

بنگاه های اقتصادی به آن نگاه کرد.
به گزارش بازار سرمایه ایران، »حسن قالیباف اصل« 
با بیان مطلب فوق و با اش��اره به س��ال جهش تولید 
گفت: اکنون پروژه های ملی ناتمام و جدیدی در کشور 
وج��ود دارند که در عین ح��ال از ارزش افزوده بالایی 
برخوردارن��د. ما در این پروژه ه��ا، با بحث تامین مالی 
روبه رو هس��تیم و اگر بتوانی��م از نقدینگی فعلی بازار 
س��رمایه در جهت تامین مالی این پروژه ها اس��تفاده 
کنیم، گام بزرگی در زمینه تحقق شعار سال و توسعه 
اقتصادی برداش��ته ایم و این هدف با ورود شرکت های 

پروژه سهامی عام به بورس محقق می شود.
وی با اش��اره به اینکه در روزهای گذش��ته جلسات 
متع��ددی در راس��تای راه اندازی ش��رکت های پروژه 
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت های 
سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه های جدید 
و نا تمام راه اندازی کنیم. برخی از پروژه های گذش��ته 
و جدید ب��رای تکمیل به منابع ریالی نی��از دارند، اما 
س��اختار آنها به گونه ای اس��ت که از طریق ابزارهایی 

مانند اوراق بدهی نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها 
اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه 
وجود دارد. بنابراین نیاز است که شرکت های سهامی 
عام بورس��ی تاسیس ش��ده و پروژه ها به آن شرکت ها 

واگذار شود.
قالیب��اف اص��ل با تاکی��د ب��ر اینکه تاس��یس این 
ش��رکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، 
هلدینگ ه��ای بزرگ ی��ا پروژه های دولت��ی که هنوز 
تکمیل نش��ده اند، می توانند از طریق این شرکت های 
پروژه س��هامی عام اقدام به تامین مالی کنند. پس از 
پذیره نویسی نیز نماد شرکت در بازارسرمایه بازگشایی 

شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد.
وی درباره س��ازوکار فعالیت این ش��رکت ها توضیح 
داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخش��ی از پروژه ها 

را در اختیار می گیرد و بخش دیگر را در بازار سرمایه 
پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود 
در بازار س��رمایه به س��مت تولید، پروژه ها و توس��عه 
حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند 
اقدام ب��ه تصاحب تمام یا بخش��ی از پ��روژه  کرده یا 
مش��ارکت کند تا پروژه اجرایی شده و به بهره برداری 

برسد.
عمق بخشی بازار ادامه دارد �

دبیر ش��ورای عالی بورس ضمن بیان اینکه سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار در 2 م��اه گذش��ته اقدام��ات 
گس��ترده ای را با هدف عمق بخش��ی بازار انجام داده 
اس��ت، گفت: تس��هیل پذیرش ش��رکت ها در بورس 
و فراب��ورس از مهم ترین اقدامات انجام ش��ده طی دو 
ماه گذش��ته ب��ود، به طوری که اگر مدارک ش��رکتی 
 تکمی��ل باش��د، پذی��رش آن حداکث��ر در یک م��اه 

انجام می شود.
وی ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، 
همکاران س��ازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و 

مجوز افزایش سرمایه صادر می شود.
قالیب��اف اص��ل ب��ه پیش��نهاد افزایش س��رمایه از 
مح��ل صرف س��هام نیز اش��اره و تصریح ک��رد: برای 
ای��ن ش��رکت ها مزیت مالیات��ی نیز دیده ش��ده و در 

تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارس��ال ش��ده است. با 
تصوی��ب و ابلاغ این موض��وع، گام مثبتی برای تامین 
 مال��ی تولید و افزایش س��رمایه از محل صرف س��هام 

برداشته می شود.
رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار ب��ا تاکید بر 
اینکه شرکت های پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق 
بخشی بازار طراحی می شوند، افزود: صدور مجوز برای 
راه اندازی این نوع ش��رکت گام بزرگی در توسعه بازار 
به ش��مار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی برای تاسیس 

این شرکت ها است.
قالیب��اف توضیح داد: زمانی که س��هام ش��رکتی یا 
پ��روژه ای، با قیمت خ��وب خرید و فروش می ش��ود، 
بدین معناست که این فعالیت توجیه اقتصادی دارد و 
کارآفرینانی ک��ه در این حوزه فعالیت دارند می توانند 
پروژه جدیدی را پس از پوشش ریسک های احتمالی، 
تعریف کنند تا مردم با پول های ریز ش��ریک آن پروژه 

شوند.
وی راه ان��دازی ش��رکت های پروژه س��هامی عام را 
فرصت طلایی تامین س��رمایه در بازار سرمایه دانست 
و افزود: این کار رش��د اقتصادی، توس��عه و اشتغال را 

به همراه دارد.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه به نقش مثبت دولت 
در تعیین مس��یر معاملات بازار س��هام اش��اره کرد و 
گفت: نق��ش دولت در روند صع��ودی چند ماه آینده 
بازار می تواند بس��یار تاثیرگذار باش��د ام��ا با همه این 
تفاس��یر س��رمایه گذاران در وضعیت فعلی با احتیاط 
بیش��تری نسبت به قبل درحال سرمایه گذاری در این 

بازار هستند.
مجید محمدعلی��زاده آرانی در گفت وگ��و با ایرنا با 
بیان اینکه در آینده شتابی را که تا چند وقت گذشته 
در روند صعودی ش��اخص بورس رخ داده بود را شاهد 
نخواهیم بود، افزود: در سال 98 روند افزایش و صعود 
ارزش سهام طبیعی بود و قیمت سهام در مسیر رشد 
شاخص ارز قرار گرفت و با روند صعودی همراه شد در 
حالی که در برخی از س��هام ارزش همپوشانی بیش از 

ارزش شاخص ارز قرار گرفت.
وی به عقب ماندگی تعدادی از سهام حاضر در بازار 
به لحاظ ارزندگی و ارزش از ش��اخص ارز اشاره کرد و 
افزود: با توجه به اقبال و حمایت هایی که دولت از بازار 
س��رمایه انجام داد و در کنار آن به دنبال تامین مالی 
از این بازار بود شاهد رشد شتابان و افسار گسیخته ای 
در برخی از س��هام بزرگ بودیم که تا حدودی از رشد 

سال 98 عقب مانده بودند.
علیزاده آرانی با اشاره به اینکه معاملات بازار از اینجا 
به بعد با نوسان و برخی از افت و خیزها روبه رو خواهد 

ش��د، افزود: دوران کنون��ی حاکم در ب��ورس، دوران 
نوس��ان گیری است و بیشتر به نفع افرادی خواهد بود 
که به دنبال س��فته بازی و س��رمایه گذاری کوتاه مدت 
هس��تند زی��را در این دوران این افراد قادر به کس��ب 

میزان قابل توجهی از بازدهی خواهند بود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه تا چند 
م��اه آینده ممکن اس��ت در ب��ازار با رک��ود و اصلاح 
ش��اخص بورس همراه باشیم، گفت: این اتفاق در بازار 
ت��ا حدودی طبیعی به نظر می رس��د، زیرا بازار تا یک 
جایی س��ود یا رش��د قیمتی آینده سهم ها را پیشخور 
کرده اس��ت؛ بنابراین ممکن اس��ت یک مقدار از روند 

صع��ودی بازار متوقف و درجا بزن��د و با افت و خیز و 
نوسان هایی روبه رو شود.

وی به وجود نوس��ان در سهام شرکت های بزرگ و 
شاخص س��از در بازار اش��اره کرد و اف��زود: با توجه به 
حج��م نقدینگی که در حال ورود به این بازار اس��ت، 
بیشتر صف های فروش ایجاد ش��ده در بازار به زودی 
جمع آوری خواهند شد و مشکلی از این لحاظ بازار را 

تهدید نمی کند.
علیزاده آران��ی اظهارک��رد: از ای��ن به بع��د نباید در 
انتظ��ار رش��د پرش��تاب ش��اخص بورس ب��ه صورت 
روزان��ه و ایج��اد صف ه��ای خرید طولان��ی در برخی 

از س��هام ش��رکت ها باش��یم، بسیاری از س��هامداران 
زمانی که در میزان کس��ب بازدهی به نقط مطلوبیت 
 می رس��ند به سرعت اقدام به شناس��ایی سود در بازار 

خواهند کرد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه اکنون بازار 
در حال حرکت به س��مت نوس��ان گیری است، گفت: 
بخش��ی از رش��دی را که بازار در چند وقت گذش��ته 
تجربه کرد ناشی از رش��د ارزش ارز بود، اما نمی توان 
تغییرات ایجاد شده در قیمت ارز را تنها و اصلی ترین 
عامل افت ش��اخص بورس و فش��ار فروش ایجاد شده 

در بازار دانست.
این کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: ت��ا زمانی که 
ش��فافیتی در ارتباط با صندوق های دارا دوم و س��وم 
در بازار ایجاد نشود شاهد وجود نگرانی و استرس بین 
س��رمایه گذاران خواهیم بود که ای��ن موضوع در کنار 
تغییرات قیمتی ارز بر روند معاملات بورس تاثیرگذار 

خواهد بود.
وی با اش��اره به نقش مثبت دولت در تعیین مسیر 
معاملات بازار سهام گفت: نقش دولت در روند صعودی 
چند ماه آینده بازار می تواند بسیار تاثیرگذار باشد اما 
با همه این تفاسیر سرمایه گذاران در وضعیت فعلی با 
احتیاط بیشتری نسبت به قبل در حال سرمایه گذاری 
در این بازار هس��تند و حالتی از ت��رس و اضطراب را 

برای حفظ ارزش فعلی سرمایه های خود دارند.

 ETF هایدولتیمنبعیمناسب
برایاختصاصسهامعدالت

نائب رئیس کمیس��یون اصل 90 مجلس با اش��اره ب��ه پیگیری های صورت 
گرفته برای اختصاص س��هام عدالت به مش��مولان جدی��د گفت: ETFهای 
دولتی می تواند منبع مناسبی برای اختصاص سهام عدالت به مشمولان جدید 

باشد.
حس��ن ش��جاعی در گفت وگو با تس��نیم گفت: هر چند طرح توزیع س��هام 
عدالت از س��ال 1385 تا کنون در کشور با ش��عار توزیع عادلانه سهام دولت 
میان اقشار مختلف درحال اجراست، اما بررسی افراد مشمول و نیز بازماندگان 
از دریافت این س��هام نش��ان می دهد س��هام عدالت به عدالت میان برخی از 

مشمولان توزیع نشده است.
وی افزود: بر این اس��اس یکی از مش��کلات قابل توجه در زمینه شناس��ایی 
مش��مولان و اختصاص سهام عدالت به آنها این است که به جای توزیع سهام 
عدالت میان دهک های درآمدی، این س��هام بر پایه دهک های جمعیتی میان 
مش��مولان توزیع ش��ده که این موضوع یکی از آس��یب های جدی در زمینه 

اجرای سهام عدالت است.
بی عدالتی در توزیع سهام عدالت �

این نماینده مجلس اضافه کرد: به همین جهت مش��اهده می شود به عنوان 
مثال بخش��ی از مشمولان به ویژه مدیران ارش��د دولت که در گروه کارمندان 
قرار گرفته اند، از س��هام عدالت برخوردار ش��ده، اما در مقابل عده ای از اقشار 
جامعه که واقعا نیازمند هس��تند، در س��ال های گذشته از دریافت این سهام و 

مزایای آنها بی بهره بوده و جامانده اند.
نایب رئیس هیات نظارت بر رفتار نمایندگان ادامه داد: از سوی دیگر بخشی 
از مش��مولان هستند که در زمان ثبت نام س��هام عدالت اقدام به ارائه مدارک 
کرده و حتی کارت های مربوط به س��هام عدالت خود را نیز دریافت کرده، اما 
اس��امی آنها در سامانه سهام عدالت نیست و به عنوان مشمول نهایی شناخته 

نمی شوند که تعداد آنها بین 1.8 تا 2میلیون نفر برآورد می شود.
نائب رئیس کمیس��یون اصل90 مجلس تصریح کرد: این در شرایطی است 
که با توجه به تورم اقتصادی و همچنین گس��ترش ویروس کرونا و درپی این 
موارد، مش��کلات به وجود آمده برای اقش��ار کم درآمد و نیز کس��ب و کارهای 
کوچک از یک س��و، و همچنین بهبود ش��رایط بورس و افزایش ارزش س��هام 
عدالت، آزادس��ازی این س��هام می تواند منابع خوبی ب��رای امرار معاش و رفع 

گوشه ای از مشکلات اقتصادی دارندگان سهام عدالت باشد.
نماینده مردم ابهر، خرمدره و س��لطانیه در مجلس یازدهم افزود: ارزش کل 
س��بد س��هام عدلت در زمان اجرای این طرح، 2۶ هزار میلیارد تومان بود که 
درحال حاضر با توجه به رشد بازار سهام این رقم به 1010 هزار میلیارد تومان 
رس��یده اس��ت که این موضوع حکایت از 38 برابر ش��دن ارزش سهام عدالت 

مشمولان دارد.
لزوم اختصاص سهام عدالت به مشمولان جدید �

وی با اشاره به اینکه دولت درصد قابل توجهی از سهام و دارایی های کشور 
را در اختیار دارد و براساس اصل 44 قانون اساسی باید به روند واگذاری آنها 
س��رعت ببخشید، افزود: افزایش مش��ارکت عمومی و توزیع ثروت میان اقشار 
مختل��ف جامعه نی��ز باید به عنوان یکی از اهداف اصلی اجرای سیاس��ت های 

اصل44 و طرح توزیع سهام عدالت اتفاق بیفتد. 
به همین دلیل از آنجا که بخش��ی از افراد نیازمند در س��ال های گذشته از 
دریافت س��هام عدالت جامانده اند، بر آن ش��دیم که در مجلس جدید اقدام به 
تهیه طرحی در زمینه شناس��ایی مشمولان جدید و تخصیص سهام عدالت به 

آنها کنیم.
ش��جاعی گفت: در این زمینه 3دسته از مشمولان جدید شامل »افرادی که 
پس از پایان یافتن ثبت نام از مش��مولان سهام عدالت به دلیل مختلف شرایط 
دریافت س��هام عدالت را دارند«، »فرزندان تازه متولد ش��ده مش��مولان سهام 
عدال��ت« و »اف��رادی که با وجود انجام مراحل مختلف ثبت نام س��هام عدالت 
و حتی دریافت برگه های این س��هام، اما متاس��فانه در سامانه سهام عدالت به 
عنوان مشمول نهایی شناخته نشده و تا کنون از اصل و سود این سهام محروم 
بوده اند، و حدود 2میلیون نفر را شامل می شوند«، را به عنوان مشمولان جدید 
و جامانده برای دریافت س��هام عدالت در نامه ای به رئیس جمهور، پیش��نهاد 
دادیم و با شروع مجلس جدید نیز در بررسی ها و هماهنگی های انجام شده با 
کمیسیون اقتصادی و سایر نمایندگان به دنبال آن هستیم تا سهام عدالت به 

این دسته از مشمولان جدید تخصیص داده شود.
منابع تخصیص سهام عدالت به مشمولان جدید �

نائب رئیس کمیسیون اصل90 مجلس در پاسخ به این پرسش که منابع مورد 
نیاز برای تخصیص س��هام عدالت به مش��مولان جدید از چه طریقی می تواند 
تامین  ش��ود، تصریح کرد: متاس��فانه در سال های گذش��ته خصوصی سازی به 
معنای واگذاری گس��ترده مالکیت و مدیریت دولت در شرکت ها و دارایی های 
تحت تملک به طور کامل انجام نش��ده اس��ت و به همین جهت س��هام دولت 
در ش��رکت های مختلف می تواند منبع مناس��بی با تامین س��هام عدالت برای 

مشمولان جدید باشد.
وی گفت: درحال حاضر 49ش��رکت در س��بد س��هام عدالت ب��ا درصدهای 
مختلفی حضور دارند که دولت می تواند از باقی س��هام خود در این شرکت ها 

به مشمولان جدید با تخفیف اختصاص دهد.
ش��جاعی افزود: علاوه بر این، پیش��نهاد می ش��ود پس از تصویب اختصاص 
س��هام عدالت به مش��مولان جدید که طرح دو فوریتی آن در مجلس در حال 
کارشناسی و پیگیری است، دولت سهام خود در ETFهای دولتی دوم، سوم 

و چهارم را با تخفیف بیشتری به مشمولان جدید سهام عدالت بدهد.
این نماینده مجلس اضاف��ه کرد: همچنین راهکار دیگری که در این زمینه 
پیش��نهاد می شود این اس��ت که دولت واحدهای خود در صندوق های دارای 
دوم، س��وم و چهارم و همچنین بخش��ی از واحدهای خود در صندوق »دارای 
یکم« را که به فروش نرفته اس��ت، با تخفیف و به  صورت اقساط به مشمولان 
جدید واگذار و از محل س��ود سالانه این سهام، اقساط سهام عدالت مشمولان 

جدید را تسویه کند.

خبر

گروه معدن
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